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كسری بودجه، مشكل مزمن اقتصاد كشور
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اگر ایران صدها بار ...
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رویای مرده!
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از    پس  که  بودیم  شاهد  ما 
حادثه ترور شهید سیدحسن 
تا  کوچک  از  مردم  نصرالله، 

مقاومت  شهید  این  غم  در  چگونه  بزرگ 
ضجه زده و اشک می ریختند

در تمامی دنیا، مردم وی را یک اسوه اخلاق،   
مبارز و انقلابی می شناختند

فناوری هوش مصنوعی ماهیت   
فلسفی دارد، برخی نمی دانند 
فناوری  این  بنیان گذار  که 

فلاسفه بودند لذا من همیشه می گویم که هوش 
مصنوعی تجسد تکنولوژیک فلسفه خاصی است.

ساختارِ    انقلابیِ  بازسازیِ 
فرهنگی که به معنی بازگرداندن 
ذهنیّت اجتماعی به ارزش های 

اصیل و آغازین انقلاب است، چنین مصداقی 
دارد. کدام یک از نهادهای فرهنگی، در این 

باره، حسّاس و مولدّ هستند؟!

و    آرایش  لحاظ  به  بودجه،  در 
نمایش ارقام همه چیز درست 
است ولی کسری واقعی، ناشی 

از برآورد اشتباه منابع یا درآمدها و نیز برآورد 
هزینه هاست.

دور،    چندان  نه  آینده  در   
ملت های منطقه و حتی دیگر 
ملت ها در جهان، از شرّ رژیم 

کودک کش صهیونیستی نجات یافته و شاهد 
نابودی این غده سرطانی خواهند بود. 

تنها هنر صنعت رسانه ای که در   
ایران می تواند بازار های جهانی 
را کسب و در آن رقابت کند و 

موفق باشد انیمیشن است چرا که خط قرمز ها 
در حوزه کودک در همه جای دنیا یکی است.

انیمیشن تنها هنر صنعت رسانه ای موفق

صهیونیست ها همواره و در طول همه جنگ هایی صهیونیست ها همواره و در طول همه جنگ هایی 
که داشته اند، روی انتشار آمارهای واقعی خسارات که داشته اند، روی انتشار آمارهای واقعی خسارات 
و تلفات شان، »حساسیت« ویژه ای داشته و به و تلفات شان، »حساسیت« ویژه ای داشته و به 
میزان  انتشار  به  اقدام  »قطره چکانی«  میزان صورت  انتشار  به  اقدام  »قطره چکانی«  صورت 

تلفات و خسارات شان کرده اند.تلفات و خسارات شان کرده اند.
رژیم  نظامی  تحلیلگر  هرئیل«،  رژیم »عاموس  نظامی  تحلیلگر  هرئیل«،  »عاموس 
صهیونیستی در روزنامه هاآرتص معتقد است که صهیونیستی در روزنامه هاآرتص معتقد است که 
افکار عمومی صهیونیست ها، عامل بسیار مهمی افکار عمومی صهیونیست ها، عامل بسیار مهمی 
تلفات محسوب  اعلام  در  ارتش  پنهانکاری  تلفات محسوب در  اعلام  در  ارتش  پنهانکاری  در 
می شوند، زیرا مطلع شدن آنها از تلفات واقعی می شوند، زیرا مطلع شدن آنها از تلفات واقعی 
ارتش تاثیر منفی بسیار زیادی بر اسرائیلی ها دارد. ارتش تاثیر منفی بسیار زیادی بر اسرائیلی ها دارد. 
»اسامه خالد« تحلیلگر نظامی عرب زبان در این »اسامه خالد« تحلیلگر نظامی عرب زبان در این 
زمینه اعلام کرده که: »صهیونیست ها با هدف زمینه اعلام کرده که: »صهیونیست ها با هدف 
جلوگیری از فروپاشی روحیه نظامیان و افسران جلوگیری از فروپاشی روحیه نظامیان و افسران 
ارتش و خانواده های آنها و به طور کلی جامعه ارتش و خانواده های آنها و به طور کلی جامعه 
صهیونیستی، آمار واقعی تلفات را پنهان می کنند صهیونیستی، آمار واقعی تلفات را پنهان می کنند 
تا چنین احساسی به نظامیان و شهرک نشینان تا چنین احساسی به نظامیان و شهرک نشینان 
صهیونیست دست ندهد که دشمن قادر به انجام صهیونیست دست ندهد که دشمن قادر به انجام 

چنین عملیات هایی است.«چنین عملیات هایی است.«
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 سال سوم              شماره چهارصدوچهل وهشت
سیا   سـت

مداری    ولایت  در  را  بخیری  عاقبت  نصرالله  سیدحسن  شهید 
می دانست

دکتر محمد ملک زاده، عضو هیأت علمی گروه سیاست پژوهشگاه 
فرهنگ و اندیشه اسلامی با حضور در ویژه برنامه »راه و مکتب 
به مرکز  وابسته  پاسخ  اینترنتی  تلویزیون  از سوی  نصرالله« که 
مطالعات و پاسخ گویی به شبهات حوزه های علمیه تولید و پخش 
شد، به بررسی زندگی سیاسی و مبارزاتی شهید سیدحسن نصرالله 
پرداخت و در خصوص اینکه سیدحسن نصرالله در ابتدا چگونه به 
عنوان دبیرکل حزب الله لبنان انتخاب شد، گفت: حدود سه سال 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی ایران یعنی سال ۱۹۸۲ هسته اولیه 

حزب الله توسط سیدعباس موسوی شکل گرفت.
وی اظهار کرد: یکی از آرمان های انقلاب اسلامی بحث دفاع از 
مظلومان و نهضت های آزادی بخش در جهان بوده است در نتیجه 
در آن زمان یعنی پس از پیروزی انقلاب اسلامی، با توجه به اینکه 
بخش هایی از لبنان تحت اشغال رژیم صهیونیستی بود، از جانب 
رهبر انقلاب اسلامی ایران تصمیم گرفته شد که نیروهایی در 
کشور لبنان تحت تربیت قرار گرفته تا مردم این سرزمین بتوانند 

از تمامیت ارضی خود دفاع کنند.

خارج کردن نیروهای آمریکایی از لبنان توسط حزب الله  
گروه  علمی  هیأت  عضو  ملک زاده  محمد  دکتر  حجت الاسلام 
سیاست پژوهشگاه، با برشمردن برخی از اتفاقات مهم در زمان 
تشکیل هسته اولیه حزب الله لبنان گفت: با توجه به اینکه علاوه 
بر رژیم صهیونیستی، تفنگ داران آمریکایی هم سرزمین لبنان را 
اشغال کرده بودند در یک علمیات استشهادی ۲۱۲ نفر از نیروهای 
آمریکایی توسط حزب الله به هلاکت رسیدند. در نتیجه این اتفاق 
فشاری از سوی افکار عمومی بر ایالات متحده وارد شد که آمریکا 

تصمیم گرفت نیروهای خود را از لبنان خارج کند.
وی بیان داشت: از آنجایی که رژیم صهیونیستی برای حفاظت 
از خود به دنبال کمربند امنیتی بوده، در آن زمان بخش هایی 
از لبنان را به اشغال خود در آورد. در نتیجه حزب الله لبنان دفاع 
رژیم  اشغال  تحث  های  بخش  کردن  آزاد  و  ارضی  تمامیت  از 

صهیونیستی را وظیفه خود دانست.
عضو انجمن مطالعات سیاسی حوزه علمیه قم تصریح کرد: در سال 
۱۹۹۲ سیدعباس موسوی توسط رژیم صهیونیستی به شهادت 
رسید. پس از شهادت وی یک هیأت از کشور ایران با ریاست آیت 
الله جنتی راهی کشور لبنان شده و در آن جا پس از بحث و تبادل 
نظرها شهید بزرگوار سیدحسن نصرالله به عنوان گزینه برتر به 

عنوان فرماندهی حزب الله انتخاب می شود.
وی گفت: شهید سیدحسن نصرالله توانست از سال ۱۹۹۲ تا سال 

۲۰۲۴ فرماندهی حزب الله را به بهترین وجه اداره نماید.

سیدحسن نصرالله مبارزه مؤمن و انقلابی بود  
 عضو هیأت علمی گروه سیاست پژوهشگاه در ادامه به برشمردن 
ویژگی های شخصیتی شهید سیدحسن نصرالله پرداخت و اظهار 
کرد: اولین ویژگی که سیدحسن نصرالله، سید و شهید مقاومت 
داشت، این بود که وی یک مبارز مؤمن و انقلابی بود. کسی که 
قصد دارد ریاست و مسؤلیت گروهی که دائما در معرض خطر و 
تهدید قرار دارد را بر عهده گیرد، یقناً نمی تواند به دنبال جاه و 

مقام باشد.
حجت الاسلام دکتر محمد ملک زاده با اشاره به دیدگاه شهید 
سیدحسن نصرالله نسبت به جایگاه و مسئولیت خود در حزب الله 
گفت: با توجه به جایگاه سیدحسن نصرالله که دائما در معرض 
خطر بود، می توان گفت او یک نیروی جهادی بوده که هر زمانی 
آمادگی شهادت را داشت. شهید هیچ گاه به دنبال رسیدن به 

ریاست دنیوی نبود.
وی در ادامه به بیان دیگر ویژگی های شخصیتی شهید مقاومت 
پرداخت و اضافه کرد: به واقع شهید سیدحسن نصرالله در جایگاه 
مسئولیت  شرایطی  در  شهید  بود.  مدبر  و  مدیر  فرد  یک  خود 
حزب الله را بر عهده گرفت که جایگاه این گروه در میان سایر 

گروه های مبارز لبنان چندان بزرگ و برجسته نبود.
عضو هیأت علمی گروه سیاست پژوهشگاه تصریح کرد: سیدحسن 
نصرالله توانست آنچنان حزب الله را مدیریت کند که پس از گذشت 
و  اجتماعی، سیاسی  فرهنگی،  نیروی  ترین  بزرگ  به  ۳۲ سال 

نظامی لبنان تبدیل شود.
وی افزود: تمام تحلیل گران دنیا به این مسئله که حزب الله لبنان 
بزرگ ترین نیروی نظامی غیر دولتی در جهان بوده، اذعان دارند و 
این نشان از مدیریت قوی شهید سیدحسن نصرالله دارد که چگونه 

توانست با تدابیر خود وضعیت حزب الله را این چنین ارتقا دهد.

نیروهای رضوان هرکدام در حد یک گردان عمل می کنند  
نیروهای  ادامه داد:  عضو هیأت علمی گروه سیاست پژوهشگاه 
رضوان لبنان که از چند هزار جنگنده نخبه تشکیل شد، در واقع 
به وسیله این شهید بزرگوار تأسیس شد. نیروهای رضوان کسانی 
هستند که هر کدام از آن ها به تنهایی خود می تواند در حد و 

اندازه یک گردان عمل نماید.
وی ولایت مداری شهید سیدحسن نصرالله را از دیگر ویژگی های 
شخصیتی این شهید والامقام برشمرد و عنوان داشت: به معنای 
واقعی کلمه شهید سیدحسن نصرالله یک انسان ولایت مدار بود. 
وی پس از این که موفق شد نیروهای رژیم صهیونیستی را از 
بخش های مهمی از خاک لبنان به عقب نشینی وادار کند در 
جهان به عنوان یک نیروی کاملا شاخص و مشهور جهان اسلام، 

مطرح شد.

حجت الاسلام والمسلمین ملک زاده اظهار کرد: یکی از 
توصیه هایی که از شهید سیدحسن نصرالله شنیده شده 
است، این بود که اگر می خواهید خیر دنیا و آخرت را 
داشته باشید می بایست مطیع کامل امر ولایت فقیه 

باشید.

شهید سیدحسن نصرالله در دل های مردم لبنان و آزادی   
خواهان جهان جای دارد

وی افزود: شخصیت شهید به گونه ای بود که توانست 
آزادی خواهان جهان جا  لبنان و  در دل و قلب مردم 
باز نماید. ما شاهد بودیم که پس از حادثه ترور شهید 
سیدحسن نصرالله، مردم از کوچک تا بزرگ چگونه در 
غم این شهید مقاومت ضجه زده و اشک می ریختند. 

در تمامی دنیا، مردم وی را یک اسوه اخلاق، مبارز و انقلابی می 
شناختند.

 عضو هیأت علمی گروه سیاست پژوهشگاه تصریح کرد: پس از 
اتفاقی که در ۷ اکتبر ۲۰۲۳ در سرزمین های اشغالی افتاد، به 
معنای واقعی این رژیم غاصب یک شکست اطلاعاتی و نظامی 
را متحمل شد. هم رژیم صهیونیستی و هم حامی او یعنی دولت 
رژیم  این  زندگی  و  مرگ  بین  باید  که  کردند  احساس  آمریکا، 

تصمیم بگیرند.
وی در ادامه ضمن اشاره به فرمایش مقام معظم رهبری مبنی بر 
اینکه اگر رژیم صهیونیستی پیروز بود این چنین دست به جنایت 
نمی زد و وجهه خود را در دنیا خراب نمی کرد، اظهار نمود: در 
واقع نظام سرمایه داری همواره در تبلیغات خود در رسانه های 
مختلف تلاش می کند خود را یک الگوی مدافع حقوق بشر، آزادی 
و دموکراسی نشان دهد. اما در یک سال اخیر همه دنیا شاهد 
بود که هم رژیم صهیونیستی و هم آمریکا به عنوان حامی وی، 
به جنایاتی دست زدند که حقیقتاً اعتبار نظام سرمایه داری را از 

بین برد.
داخل  در  گفت:  پژوهشگاه  سیاست  گروه  علمی  هیأت  عضو   
علیه  ای  های گسترده  اعتراض  شاهد  ما  اشغالی  سرزمین های 
نیز  ها  آن  نظامی  مسئولین  حتی  باشیم؛  می  نتانیاهو  شخص 
نتانیاهو را یک شخص نالایق می دانند که رژیم را به سمت جنگی 
کشانده که تاکنون برایشان دستاوردی نداشته است. این گونه بود 
که این شخص تصمیم می گیرد با یک اقدام جنون آمیز ترور 

فرماندهی حزب الله را برای خود یک دستاورد معرفی نماید.

پس از شهادت سیدعباس موسوی روزنامه های صهیونیستی تیتر   
زدند که »حزب الله به پایان رسید!«

از شهادت سیدعباس موسوی در سال ۱۹۹۲،  وی گفت: پس 
تیتری که از سوی روزنامه های رژیم صهیونیستی منتشر شد این 
بود »حزب الله به پایان رسید!«. آن ها در آن زمان تصور می کردند 
با به شهادت رساندن فرمانده و رهبر حزب الله، می توانند این نیرو 

را از میان بردارند.
عضو هیئت علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی ابراز داشت: 
پس از شهادت سیدعباس موسوی به عنوان فرمانده و رهبر حزب 
الله برخلاف تصور دشمن ما به واقع شاهد بودیم که یک فرماندهی 
جایگزین شد که به مراتب توانست با مدیریت بهتر و قوی تر حزب 

الله را به اهداف بزرگ تری برساند.
وی بیان کرد: اکنون بار دیگر پس از ۳۲ سال شاهد هستیم که 
رژیم صهیونیستی یکی از فرماندهان اصلی مقاومت را به شهادت 
رساند؛ قطعاً این اتفاق همچنان که در گذشته حزب الله در حالی 
که در ضعف قرار داشت اما از بین نرفت، در حال حاضر نیز که 
حزب الله یکی از بزرگ ترین نیروهای رزمنده جهان می باشد 
قطعاً تصور و خیال خام رژیم صهیونیستی به واقعیت نمی انجامد.

حجت الاسلام والمسلمین ملک زاده گفت: اگر نگاهی به گذشته و 
تاریخ بیندازیم خواهیم دید که در طول ۴۶ سال گذشته ما شاهد 
حوادث و اتفاقات ناگوار فراوانی بودیم؛ به طور مثال در یک روز 
۷۲ نفر از مسئولین کشورمان از سوی دشمن به شهادت رسیدند. 
منافقین پس از این اتفاق با شادی می گفتند که کار این رژیم تمام 
است ولی با فرماندهی رهبر مقام معظم رهبری توانستیم به آن ها 
ثابت کنیم که هرچقدر به تعداد شهدای ما افزوده شود ما قوی تر 

خواهیم شد و صدور انقلاب آسان تر خواهد شد.
نیروهای مقاومت دانست و  الهی را شامل  پایان نصرت  وی در 
یادآور شد: به طور یقین ما شاهد یک گشایش از سوی جبهه 
مقاومت خواهیم بود و در نهایت رژیم غاصب صهیونیستی برچیده 

خواهد شد.

عاقبت بخیری در ولایت مداری
محمد ملک زاده

جنگ امروز، جنگ اندیشه، تولید و تجارت است

رئیس جمهور پیش از ظهر دیروز یکشنبه، با حضور در آئین 
از  تجلیل  ملی صادرات، ضمن  روز  دوره  و هشتمین  بیست 
صادرکنندگان نمونه و ممتاز کشور، پای سخنان، دیدگاه ها و 

دغدغه های آنان نشست.
مسعود پزشکیان در این مراسم همچنین در سخنانی ضمن 
و  منطقه  در  صهیونیستی  رژیم  جنایت های  کردن  محکوم 
همچنین حمایت های کشورهای مدعی حقوق بشر، آزادی و 
از  پیش  ایام  از  دشمن  توطئه گری های  اشاره  با  دموکراسی، 
گفت:  امروز  تا  آن  ادامه  و  اخیر  جمهوری  ریاست  انتخابات 
ناامید  هدف  با  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوران  از  دشمن 
کردن مردم از حضور در پای صندوق های رای به دنبال توطئه 

و تفرقه افکنی بود.
زیاده خواهی  مقابل  در  باید  اینکه  بر  تاکید  با  رئیس جمهور 
دشمن با سلاح باور و اعتقاد خود ید واحدی ایجاد کنیم، افزود: 
دشمن از روز تحلیف بنده، به دنبال قطع کردن این ید واحد 
است و می خواهد با زور و قلدری ما را مجبور کند در مقابل 

او سرخم کنیم.
پزشکیان ضمن برشمردن ویژگی های ممتاز ملت ایران گفت: 
قدمت، عزت و سربلندی کشور ما قابل قیاس با کسانی که با 
تمام قوا به دنبال جنگ و زمین گیر کردن ما هستند، نیست؛ 
و  مدارس  بیمارستان ها،  راحتی  به  که  کسانی  نیست  قرار 
مجامع عمومی را بمباران می کنند و مردم مظلوم و بی گناه را 
به شهادت می رسانند، امروز به دنبال قلدری و گردن کشی و 

قیافه گرفتن در برابر ملت ما باشند.
رئیس جمهور با انتقاد از کشورهای حامی رژیم صهیونیستی 

بشر  حقوق  و  دموکراسی  مدعی  که  کشورهایی  همه  افزود: 
شدند؛  صهیونیستی  رژیم  جنایات  نظاره گر  تنها  هستند، 
صهیونیست ها مردم را از خانه و کاشانه خود بیرون کرده اند 
و امروز با ادعاهایی نظیر تروریست بودن یک فرد، وحشیانه به 
کشتار مردم بی گناه دست می زنند. جنایات آنها امروز به جایی 
رسیده که حتی با عدد و رقم هم قابل محاسبه و قیاس نیست.
از  بیانی  به  با اشاره  از سخنانش  پزشکیان در بخش دیگری 
امیرالمومنین علی )ع( گفت: مولا علی در خطبه ای در نهج 
البلاغه وقتی جامعه را طبقه بندی می کند، وظایف و شان هر 
اینها  از  توضیح می دهد و سپس می گوید هیچکدام  را  قشر 
نمی توانند پایدار باشند، مگر اینکه با تاجران و صاحبان صنعت 
به درستی رفتار شود. ما باید همین نگاه را باور داشته باشیم 
که مملکت ما با تعامل صحیح با تاجران و صادرکنندگان قوام 
و پایداری می یابد و ما خود را موظف می دانیم که موانع را از 
پیش پای تجارت و تولید برداریم. ما به دنبال تعامل با شما 
هستیم و در سفرهای خارجی نیز از شما کمک می گیریم و 
به عنوان مثال در همین سفر پیش رو برای شرکت در اجلاس 
بریکس به دنبال آن هستیم تا خواسته ها و حرف های شما را 

دنبال کنیم.
هدف  ما  معضلات  از  یکی  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
گذاری هایی است که در نهادهای حکومتی برای بخش تولید 
می شود و بخشی از ناترازی بانک ها نتیجه این تصمیمات از 
داشت:  اظهار  است،  مجلس  در  بنده  امثال  مصوبات  جمله 
مجلس تعهداتی به گردن دولت ها می گذارد که با واقعیت ها 
همخوانی ندارد، از یک سو تعهد برای دولت ایجاد می کنیم که 
مثلًا به اقشاری وام داده شود و یا اقشاری را بیمه کند و همه 
اینها برای دولت و بانک ها بدهکاری و ناترازی درست می کند و 
بعد وقتی مشکل درست شد می گوییم، دولت آن را حل کند.

پزشکیان با بیان اینکه »وضع ما به تبع این ناترازی ها خوب 
نیست، ما در حال جنگ هستیم و روز به روز هم وضعیت بدتر 
تاجران  و  تولیدکنندگان، صنعت گران  شما  افزود:  می شود«، 
می توانید کمک کنید ما راه را باز می کنیم. جنگ امروز، جنگ 
اندیشه و تولید و تجارت و صنعت است و مبارزه در این جنگ 
نیازمند بستری است که ما به عنوان دولت باید آن را آماده 
کنیم و مصمم هستیم و معتقدیم به هر شکلی باید این بستر 

برای شما فراهم شود؛ تلاش می کنیم به نحو مقتضی موانع را 
از پیش پای شما برداریم.

پزشکیان با اشاره به اینکه البته هر مداخله ای عوارض هم دارد 
و به عنوان مثال در پزشکی هر درمانی عوارضی دارد که بیمار 
بالاجبار آن را تحمل می کند، اضافه کرد: تلاش ما این است 
که عوارض ناشی از این مداخلات و رفع موانع برای تولید و 
اقتصاد تا جای ممکن کم باشد. ما نباید بگذاریم گروه هایی در 
این فرآیندها صدمه ببینند و برای جلوگیری از آسیب به آن ها 
راه حل هایی ارائه می کنیم و شما می توانید به ما در یافتن این 

راه حل ها کمک کنید.
رئیس جمهور گفت: هر تشکیلات و نهادی، مثل شورای عالی 
صادرات که مورد نیاز است، باید ایجاد شود؛ ما آمادگی داریم 
با شما برای حل مشکلات جلسه بگذاریم و مطالبات شما را 
وقت  آن  توسعه  و  تولید  رونق  برای  آماده ایم  کنیم.  برآورده 

بگذاریم و موانع آن را هم برطرف کنیم.
به  توجه  بدون  گرفتن  تصمیم  کرد:  تاکید  پزشکیان  دکتر 
جنگ  در  ما  امروز  می کند.  ایجاد  مشکل  احتمالی  عوارض 
هستیم و معتقدیم که تولید کنندگان و صادرکنندگان ما در 
خط مقدم این جنگ حضور دارند و ما باید با آنها همراهی 
کنیم. عزیزان ما در مجلس هم این تعامل را دارند و با هم 
می توانیم مشکلات را حل کنیم. قرار نیست کسی را محکوم 
اینجا  به  که  است  شده  گرفته  تصمیماتی  بالاخره  کنیم، 
رسیده ایم، اما امروز همه باهم کاری کنیم که به سوی رونق 
بسازیم که عزت و سربلندی اش  ایرانی  و  برویم  ماندگاری  و 

افزوده شود.
دوران  به  تازه  که  کنیم  کاری  باید  گفت:  جمهور  رئیس 
رسیده ها در برابر ایران با این تاریخ طولانی اش، حرفی برای 
گفتن نداشته باشند. ایرانیان برای ایران و برای رونق و توسعه 
این کشور هر کاری که از دستشان بر بیاید، انجام می دهند و 
مطمئن باشید ما نیز در حکومت تا آخر با شما هستیم و در 
کنار شما با مشکلات خواهیم جنگید. هر کاری که لازم است 
در سازمان های جهانی مثل اوراسیا، بریکس و شانگهای برای 
شما انجام می دهیم. ما باهم دست به دست هم می دهیم و 

مشکلات را حل می کنیم.

ویلیام چیتیک )اولین مترجم صحیفه سجادیه به زبان 
انگلیسی( در کتاب درآمدی بر تصوف )عرفان( می نویسد: 
غربی ها در عین اینکه از اسلام دلزده اند ولی دل باخته 

تصوف اند!
او دلیل این واکنش غربی ها را این می داند که آنها شناختی 
صرفا کلیشه ای و قرون وسطایی از اسلام دارند و یا اسلام 
را مساوی با شریعت )احکام فقهی( می پندارند و یا اسلام را 
با نهضت های مختلف اجتماعی و سیاسی مسلمانان روزگار 

ما یکی می انگارند. 
او می گوید: هر اندازه که ایشان به شریعت )احکام فقهی( 
و ابعاد بیرونی تر حیات و تمدن اسلامی توجه می کنند، 
خشکی و خشونت بیزارشان می کند. در مقابل، تصوف 
)عرفان( که جلوه های ویژه اش را زیبایی، عشق، شعر و 

موسیقی شکل می دهد؛ آنها را به خود مجذوب می کند. 

غربیان معمولاً در نگاه نخست به اسلام، گویی خود را در 
بیابان و در پشت دیوارهای نفوذناپذیر شهری می یابند که 
بوی مرگ از آن به مشام می رسد. در مقابل وقتی که به 
سمت تصوف )عرفان( می آیند به باغ زیبا و دل انگیزی 
قدم می گذارند که در پشت حصار خانه های مسلمانان 

سنتی مخفی شده است. ص۱۳ و۱۴

اکنون و با توجه به این مطلب، شاید بهتر بتوانیم نامه 
حضرت امام به گورباچوف و چرایی دعوت ایشان به آثار 

ابن عربی را تحلیل کنیم!

و  ها  نه خشکی  )و  آیین  و  زیبایی های یک دین  وقتی 
سختی های آن( را به دیگران نشان دادی افراد ناخودآگاه و 

ناخواسته به آن جذب می شوند.

جاذبه ها و زیبایی های 
عرفان اسلامی
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 سال سوم               شماره چهارصدوچهل وهشت
اجتماع

 اسراییل  وطن نیست اقامتگاه است 

دربارۀ  قدسی:  عهد  »درخشش  کتاب  در  این سطور  نگارندۀ 
کامیابی انقلاب در گام اول«، در سرفصلی به تحلیل نگاه معنویِ 
امام خمینی به جهت گیری هویتّی و دینیِ جمهوری اسلامی 
پرداخته که این روزها، گفتگوهایی دربارۀ آن شکل گرفته  است. 
و جای شگفتی است که برخی تحلیل ها، مشابه تحلیل هایی است 
که نهضت آزادی و مهندس بازرگان در آن دورۀ تاریخی مطرح 
می کردند و امام خمینی در مقام نقد و ابطالِ آنها موضع گیری 
کرد؛ یعنی پس از چهل سال، همان منطق لیبرالی در ادبیات و 
گفتار دیگران تکرار می شود و برخی نیز گمان می کنند که این 
سخنان درست هستند. این وضع ذهنی نشان می دهد که ما از 
منطق انقلابیِ امام خمینی، فاصله گرفته ایم؛ چنان که اگر برخی 
عبارت های امام خمینی را بخوانیم اما نگوییم که از ایشان است، 
مخاطبی که حتی ممکن است انقلابی نیز باشد، قادر نیست آنها 
را بپذیرد. از دهه ها قبل می شد پیش بینی کرد که روند تساهل و 
تسامحِ شکل گرفته در سیاست ها و شخصیت های رسمی، کار را 
به این نقطه خواهند رساند و میان ذهنیّت ما و تفکّر اصیلِ امام 
خمینی، زاویه و شکاف خواهند افکند. اینک برخی از مواضع 
امام خمینی را نقل می کنیم که چه بسا بدون ارجاع به امام 
خمینی نمی توان آنها را بر زبان آورد؛ چراکه موجی از اتهام های 
رسانه ای – از قبیل جنگ طلب، ماجراجو، متحجّر، جزم اندیش، 

فاشیست، طالبانی، داعشی و ... - شکل خواهد گرفت:
]یکم[. ملتّ مقاوم ما، از روز اوّل مبارزه اش می دانست که با 
تمام قدرت ها و ابرقدرت ها، »دست به گریبان« است و باید بداند 
که امریکا برای شکست ما، از تمام امکاناتش استفاده خواهد 
نمود، ولی چاره چیست که کوه »مصیبت ها« در مقابل حیثیّت 
اسلامی- ایرانی ما، چون کاهی است و مردم ما باید خود را آمادۀ 
این »درگیری حسینی« تا پیروزی کامل بنمایند، که »مرگ 
سرخ«، به مراتب بهتر از »زندگی سیاه« است. و ما امروز به انتظار 

»شهادت« نشسته ایم)صحیفۀ امام، ج ۱۴:  ۴۰۸(.
]دوم[. حفظ جمهوری اسلامی حتّی از »حفظ امام عصر« هم 
اهمّیّتش بیشتر است؛ برای این که امام عصر هم خودش را برای 
اسلام »فدا« می کند. همۀ انبیاء، برای کلمۀ حقّ و برای دین 
خدا، مجاهده کردند و خودشان را فدا کردند. رسول اکرم و اهل 
بیت معظّم او، آن همه زحمات و مشقّات را برای »حفظ اسلام« 
متکفّل شدند. اسلام، یک »ودیعۀ الهی« نزد مردم است برای 
تربیت خودشان و حفظش، بر همه، »واجب عینی« است)همان، 

ج ۱۵: ۳۶۴(
و  گرانبها  آن قدر  دادند،  انجام  ایران  مردم  که  کاری  ]سوم[. 
پرُقیمت است که اگر »صدها بار«، ایران »با خاک، یکسان شود« 
و دوباره ساخته گردد، نه تنها ضرری نکردند، بلکه سود زیستن 

در کنار اولیاء الله را برده اند)همان، ج ۲۰:  ۳۲۵(.
]چهارم[. اگر جهان خواران بخواهند در مقابل دین ما بایستند، 
ما در مقابل همۀ دنیای آنان خواهیم ایستاد و تا »نابودی تمام 
آنان«، از پای نخواهیم نشست؛ یا همه آزاد می شویم یا به آزادی 

بزرگ تر که »شهادت« است، می رسیم)همان، ج ۲۰:  ۳۲۵(.
]پنجم[. پشُت کردن به فرهنگ دنیای امروز و پایه ریزی فرهنگی 
جدید بر مبنای اسلام در جهان و برخورد قاطع اسلامی با امریکا، 
تبعاتی از قبیل »فشار« و »سختی« و »شهادت« و »گرسنگی« 

را به دنبال دارد)همان، ج ۲۱: ۳۲۷(.
]ششم[. از مسئولان می خواهم که از هیچ کس و از هیچ چیز، 
جز خدای متعال نترسند و دست از »مبارزه و جهاد بر ضدّ 
فساد سرمایه داری غرب«  نکشند که ما هنوز در قدم های اوّل 
»مبارزۀ جهانی بر ضدّ غرب« هستیم. مگر بیش از این است 
که ما به ظاهر، از جهان خواران »شکست« می خوریم و »نابود« 
می شویم؟! مگر بیش از این است که ما را در دنیا به »خشونت« 
و »تحجّر« معرفی می کنند؟!  بگذار دنیای پسَت مادّیتّ با ما 
چنین کند، ولی ما به وظیفۀ اسلامیِ خود عمل کنیم)همان، 

ج ۲۱: ۳۲۸-۳۲۷(.
]هفتم[. اگر ما با دست جنایت کار امریکا، »از صفحۀ روزگار، 
محو شویم« و با »خون سرخ«، شرافتمندانه با خدای خویش 
ملاقات کنیم، بهتر از آن است که در زیر پرچم غرب، زندگی 
اشرافی و مرفه داشته باشیم. این، سیره و طریقۀ انبیای عظام و 
ائمه  و بزرگان دین بوده است و ما باید از آن تبعیّت کنیم)همان، 

ج ۲۱: ۴۴۰(.
بازگرداندن  معنی  به  که  فرهنگی  ساختارِ  انقلابیِ  بازسازیِ 
ذهنیّت اجتماعی به ارزش های اصیل و آغازین انقلاب است، 
چنین مصداقی دارد. کدام یک از نهادهای فرهنگی، در این باره، 

حسّاس و مولدّ هستند؟!

اگر ایران صدها بار ...
مهدی جمشیدی

 نشست »مبانی فلسفی در توسعه هوش مصنوعی« به صورت 
حضوری و مجازی برگزار شد.

هوش مصنوعی تجسد تکنولوژیک یک فلسفه خاص است  
در این نشست حجت الاسلام دکتر علیرضا قائمی نیا با بیان اینکه 
رویکرد  ما  در کشور  به هوش مصنوعی  نسبت  غالب  رویکرد 
مهندسی است، اظهار کرد: در این عرصه نگاه بنیادین فلسفی 
ندارند و نمی دانند که این فناوری ماهیت فلسفی دارد، نمی دانند 
که بنیان گذار این فناوری فلاسفه بودند لذا من همیشه می گویم 

که هوش مصنوعی تجسد تکنولوژیک فلسفه خاصی است.

شناختی  علوم  و  شناسی  معرفت  گروه  علمی  هیأت  عضو 
پژوهشگاه تصریح کرد: نمی توانیم از فضای هوش مصنوعی خارج 
شویم اما باید آگاهانه در این فضا وارد شویم؛ دلیل اهمیت هوش 
مصنوعی را دست کم در چهار جنبه می توان بررسی کرد؛ یکی 
از این محورها آن است که هوش مصنوعی فناوری است که 
مربوط به ذهن و معرفت بشر است چراکه فناوری هایی که در 
طول تاریخ داشتیم ناظر بر معرفت بشری نبود و نمی خواست 
شناخت و معرفت بشری را مدل سازی کند اما هوش مصنوعی 
مشغول زمینی کردن ذهن بشر است تا این ذهن را از آن حالت 

آسمانی بیرون آورده و خاکی کند.
وی با تاکید بر اینکه معرفت و شناخت بشر اهمیت فوق العاده ای 
نسبت به ابعاد وجودی انسان دارد، ادامه داد: نکته دوم مربوط به 
گسترشی است که هوش مصنوعی در زندگی بشر دارد به گونه ای 
که همه ساحت های زندگی بشر را در بر می گیرد؛ ساخت های 
زندگی بشری در سه ساحت خلاصه می شود از جمله ساحت 
فکری و معرفتی؛ بنابراین هوش مصنوعی در نواحی مختلف 
معرفت بشری حضور دارد؛ از سوی دیگر با ورود هوش مصنوعی 
به گستره علوم انسانی، علوم اجتماعی متحول شده است و حتی 
علوم طبیعی، فیزیک و شیمی و زیست شناسی نیز متحول 
شدند و شکل جدیدتری پیدا کردند، پیدایش پارادایم محاسباتی 
از دستاوردهای این حوزه بوده و امروزه از رواشناسی محاسباتی، 
فیزیک محاسباتی و ... صحبت می شود که دستاورد ورود هوش 

مصنوعی به ساحت معرفت بشری است.

پارادایم  پیدایش  گفت:  ادامه  در  قائمی نیا  حجت الاسلام 
محاسباتی جدید مبتنی بر هوش مصنوعی قابل ملاحظه است. 
این پارادایم ها دو لایه هستند؛ در یک لایه داده کاوی و در لایه 
بعد شبیه سازی می کنند، گویا بشر امروزی به این نتیجه رسیده 
که بدون شبیه سازی نمی تواند به نتیجه برسد؛ البته همان طور 
که اشاره داشتم ساحت و محور سومی  هم که می شود در مورد 
هوش مصنوعی مورد توجه قرار داد و آن محور حاکمیتی است 
که این فناوری نسبت به فناوری های دیگر دارد؛ قبل از تولد 
هوش مصنوعی، فناوری ها استدلال داشتند اما بشر اکنون به 

فناوری نهایی رسیده که تمام فناوری های دیگر را 
تحت سیطره خود دارد؛ در نتیجه هوش مصنوعی 
نظامی،  فناوری های  دیگر  فناوری های  بر  حاکم 
کارهای  بشر  گویا  بنابراین  است؛   ... و  اطلاعاتی 
معرفتی و شناختی خود را احاله به هوش مصنوعی 
داده و خیال خود را آسوده کرده و با خود می گوید 

که کار من را انجام می دهد!

هوش مصنوعی ابراز فلسفه ماست  
عضو هیأت علمی گروه معرفت شناسی و علوم 
شناختی پژوهشگاه، ادامه داد: محور دیگری که 
می شود بر آن توجه داشت این است که هوش 
بلکه جعبه  فناوری ساده نیست  مصنوعی صرفا 

فلسفه و ابزار فلسفه ماست، هوش مصنوعی مفاهیم فکری جهان 
جدید را ارایه می کند و این مفاهیم امروزه جایگزین مقولات 
ارسطویی شده است؛ با توجه به آنچه که اشاره شد سه مرحله 
از هم جدا  باید  را در نسبت سنجی هوش مصنوعی و فلسفه 
کنیم؛ نخست اینکه مبانی که فلاسفه در طول تاریخ داشتند 
اینکه  اثر گذاشته است؟ بحث دیگر  چگونه روی این فناوری 
خود این فناوری تجسد تکنولوژیک فلسفه خاصی است، از زمان 
»دکارت« و »لایب نیتس« تا زمان »تورینگ« که این دیدگاه را 

برجسته کرد.
وی با بیان اینکه مرحله سوم آن است که هوش مصنوعی برای 
می بینیم  اکنون  کرد:  تصریح  است،  شده  فلسفه ساز  خودش 
فلسفه های متعددی تحت تاثیر هوش مصنوعی پیدا شده است، 
لذا فناوری، فلسفه های جدیدی را پدید آورده است در نتیجه 
هوش مصنوعی در چند ساحت در حال توسعه بوده و زندگی 
بشر را در می نوردد از جمله در ساحت کنش های زبانی؛ اکنون 
»چت جی. پی. تی« نمونه ای از همین مثال است، همچنین 
مورد دیگر کنش های فیزیکی است که به کمک هوش مصنوعی 
در حال توسعه است و افعال فیزیکی متعددی به دست هوش 
به کمک هوش  انسان  اینکه  از جمله  یافته  توسعه  مصنوعی 

مصنوعی کیهان را درنوردیده است.

حجت الاسلام قائمی نیا با بیان اینکه هوش مصنوعی از ابعاد 
می دهد،  توسعه  معنا  یک  به  را  انسان  وجود  هستی شناسی 
خاطرنشان کرد: این نشان می دهد که بشر فناوری را ایجاد کرده 
که از نظر هستی شناختی وجود انسان را توسعه می دهد، هوش 
مصنوعی خنثی نیست و برای خودش فرهنگ خاصی دارد و نه 
تنها جهت گیری خاصی را به فرهنگ بشر می دهد بلکه مدل 
و زیست بشر را تغییر می دهد و تنها نحوه اندیشیدن بشر را 

دگرگون نمی کند لذا جوامع تغییر می کنند.
وی گفت: البته من بین هوش مصنوعی و فناوری های هوش 
مصنوعی تفاوت قایل هستم و معتقدم باید این دو را از یکدیگر 

تفکیک کرد، در این زمینه فقه از فلسفه هوش مصنوعی نمی 
تواند مستقل باشد و از آن تغذیه می کند، اساتیدی که به این 
مباحث می پردازند باید به مباحث فلسفی هوش مصنوعی عنایت 
داشته باشند؛ مباحث فلسفی هوش مصنوعی در کشور ما بیشتر 

بر نگاه مهندسی حاکم است.

این پژوهشگر در بخش دیگری از مباحث خود با اشاره به اینکه 
فلسفه قاره ایِ هوش مصنوعی با مسایل عمیق تری دست و پنجه 
نرم می کند، گفت: مثالی که در این عرصه می توان ارایه کرد 
مساله معناداری زندگی و هوش مصنوعی است و اینکه آیا هوش 
مصنوعی می تواند به زندگی بشر معنا دهد؟ آیا بشر می تواند در 
عصر دیجیتال و هوش مصنوعی به زندگی اصیل دست پیدا 
کند؟ مهمترین فناوری هوش مصنوعی رباتیکِ شناختی است، 
که مساله ادراک در آنها به نوعی حل شده است و می توانند 
تصمیم بگیرند؛ همچنین مهمترین مساله در هوش مصنوعی 
و در فلسفه تحلیلی هوش مصنوعی مساله آگاهی است، البته 
مسایل فلسفی ناظر بر هوش مصنوعی دو دسته هستند، برخی 

نظری و برخی کاربردی و علمی هستند.

حجت الاسلام قائمی نیا با بیان اینکه مسایل هوش مصنوعی 
پیرامون دو مفهوم آگاهی و هوش می چرخد، خاطرنشان کرد: 
هوش مصنوعی در نگاه مهندسی معطوف به تولید آگاهی است؛ 
پیوند  این دو مفهوم  با  تمام مفاهیم فلسفی هوش مصنوعی 
خورده است. گرچه برخی فلاسفه تحلیلی )البته جریان قالب 
آن  به  تواند  می  مصنوعی  هوش  که  کردند  ادعا  نیست(  این 
مرحله از آگاهی برسد، برخی هم معتقدند که هوش مصنوعی 
هرگز آگاهی مستقل نخواهد داشت و زمانی که با انسان ضمیمه 
شود آگاهی پیدا می کند، شخصا هوش مصنوعی قوی به معنای 
مستقل را قبول ندارم و دلایل فلسفی رد آن هم به قبولش 

می چربد.

هوش مصنوعی ابراز فلسفه ماست

این دیوارنگاره عربی همه آنچه که می خواهم بگوییم می گوید 
فارغ از نگاه ایدئولوژیک در یک تحلیل جامعه شناختی مادی 
مسئله  مهمترین  است؛  فروپاشی  آستانه  در  اسراییل  معتقدم 
اسراییل این است که وطن نیست اقامتگاه است یک اقامتگاه 
با امکانات تحصیلی و سرمایه گذاری عالی همه چیز عالی است 

جز یک چیز؛
 فرق ملت با ساکنین سرزمین های اشغالی همین جمله روی 
دیوار است بله اسراییل هتل خیلی خوبی است اما فقط هتل 
است و تا وقتی جای خوبی برای ماندن است که امن باشد شیشه 
عمر اسراییل ناامنی ضرب در واحد زمان است ۷ اکتبر ناامنی را 
در مقیاس گسترده ایجاد کرد و حالا وقت رسیدن به متغیر دوم 

است؛ زمان.
رفتار گله ای فقط رفتار اقتصادی جوامع نیست؛ مهاجرت یکی از 
جدی ترین مصادیق رفتار گله ای در جوامع در قرون گذشته بوده 
که با ایجاد امنیت نسبی کمتر به چشم می آید ساکنین اسراییل 
هرچند که در سال های اخیر برای هویت اسراییلی آنها خیلی 

خرج شده اما هنوز فرآیند ملت سازی را تا پایان نرفته اند.
بنابراین ظهور یک رفتار گله ای خروج از سرزمین های اشغالی و 
کند شدن روند سرمایه گذاری های غیر یهودی و شهرک نشینی، 
دومینویی است که در صورت بروز در چشم به هم زدنی همه 
چیز را دود خواهد کرد و اسراییل امروز به این نقطه بسیار نزدیک 
است رفتار خشونت آمیز و ترورهای وسیع اسراییل طبیعی است

یک ماهیت شکل گرفته و مبتنی بر نظامی گری و قساوت وقتی 
به این نقطه می رسد هیچ گزینه ی دیگری روی میز ندارد. رمز 
موجودیت اسراییل در این زمان پایان دادن سریع به ناامنی و از 
بین بردن کوچکترین احتمال از تکرار وقوع ۷ اکتبر دیگر است. 

این دو متغیر امروز رمز بقای اسراییل است.
در واقع مسیر تاریخ وضعیت را به وضعیت 
شاخ به شاخ رسانده. اسراییل یا می رود یا باید 
همه گروه های ناامن کننده خود را از بیخ در 
زمان کوتاهی نابود کند. هیچ گزینه دیگری 
نداشت و ندارد. این جنگ زمان است جنگ 
طرف  در  وضعیت  اما  تعجیل،  مقابل  صبر 

مقابل چگونه است؟
از زاویه دیگر ما با دو نوع ساختار اجتماعی 
روبرو هستیم. شکل گیری جوامع از پایین به 
اول فرهنگ  پایین در مدل  به  بالا  از  و  بالا 
ساختار می سازد، سازمان می سازد نتیجه ی 
ساختار نوع اول شکل گیری تمدن است مقوم 
یک  در  اسراییل  است  فرهنگ  تمدن  ذات 
حماقت ذاتی بلند مدت که ناشی از قساوت 

ذاتی اش است.
عملا  توافق  و  صلح  مسیرهای  همه  کشاندن  بست  بن  به  با 
مقاومت را از یک ادبیات محفلی و سازمانی به یک فرهنگ ملی 
در فلسطین و لبنان تبدیل کرد. جمهوری اسلامی نیز با کمک به 
ساختارسازی توانست فرآیند تبدیل فرهنگ به ساختار اجتماعی 

و گروه و در نهایت تمدن را تسریع کند.
حزب الله و حماس گروه های شکل گرفته بر اساس یک اراده 
بر  مبتنی  اجتماعی  سازمان  یک  نیستند  نظامی  و  سیاسی 
فرهنگ هستند که می توان با اندکی اغماض از آنها به عنوان 
تمدن نوپدید کوچک مقایس یاد کرد، بله حزب الله و حماس 
ضربه های سنگینی خوردند اما فراموش نکنید ریشه این درخت 

در خاک فرهنگ است.
یکی از جدی ترین ابزارهای تمدن سازی حماسه است. حماسه 
فرآیند تمدن سازی را تسریع و تحکم می کند. به خاطر همین 
است که عمدتا جوامع و تمدن ها پس از جنگ های سخت شکل 
گرفتند چیزی که هر روز بر پرده فلسطین و لبنان اکران می شود 

حماسه است و حماسه و چه حماسه هایی و چه حماسه هایی.
خلاصه آنکه تاریخ را باید در لانگ شات دید. در لانگ شات 
ما با یک تمدن پیش رونده مبتنی بر فرهنگ و از پایین به بالا 
روبروییم در مقابل یک ساختار مبتنی بر نظامی گری و پمپاژ شبه 
فرهنگ از بالا به پایین در لانگ شات پیروز مشخص است کافی 

است سر بالا بازی کنید.

علیرضا قائمی نیا

سید محمدرضا اصنافی
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 سال سوم              شماره چهارصدوچهل وهشت
بین الملل

 روند تحولات در منطقه طی یک سال 
گذشته، از آینده ای متفاوت برای منطقه 
آینده  این  اما  می کند،  حکایت  جهان  و 
خواهد  چگونه  و  دارد  مختصاتی  چه 
بود؟ هر کسی روایتی دارد و از آن جمله 
رژیم  دارایی  وزیر  »اسموتریج«  است: 
صهیونیستی که به تازگی در مصاحبه ای، 
بر  مبنی  صهیونیست ها  قدیمی  ادعای 
به  را  فرات  تا  نیل  از  کشوری  تشکیل 
منزله برنامه پیش روی رژیم صهیونیستی 
اعلام کرده و گفته است: »من به صراحت 
می گویم که ما خواهان یک کشور یهودی 
هستیم که شامل اردن، عربستان، مصر، 

عراق، سوریه و لبنان است!«
بیان  حالی  در  صهیونیستی  رژیم  دارایی  وزیر  اظهارات 
می شود که دیگر سران این کشور و از جمله »نتانیاهو«، 
و  بقا  برای  جنگ  را  مقاومت  با  رژیم  این  کنونی  جنگ 
زنده ماندن توصیف کرده و به شدت نگران آینده این رژیم 
هستند. پرسش اصلی که در این نوشتار به دنبال پاسخ 
آن هستیم، چرایی بازخوانی این رؤیای قدیمی مبنی بر 
تشکیل کشوری از نیل تا فرات، آن هم در میانه جنگ از 
سوی یک مقام صهیونیستی است؟ آیا رژیم صهیونیستی 
اکنون در موقعیتی قرار دارد که بتواند از طریق جنگ بر 
لبنان،  با تصرف کشور های  آسیا،  راهبردی غرب  منطقه 
رژیم  کند؟  پیدا  تسلط  عربستان  و  مصر  سوریه،  اردن، 
صهیونیستی با کدام پشتوانه و با برخورداری از کدام قدرت 
می خواهد چنین گام بلندی را بردارد؟ صهیونیست ها آیا 
روی قدرت آمریکا برای رسیدن به چنین هدفی حساب 

ویژه باز کرده اند؟
واقعیت آن است که خود آمریکایی ها بیش از صهیونیست ها 
آرزوی سلطه بر منطقه غرب آسیا را داشته و در دو دهه 
اخیر برای تحقق این آرزو، بسیار هزینه کرده اند. لشکرکشی 
به افغانستان و عراق و اشغال این دو کشور، ایجاد گروه های 
تروریستی و از جمله داعش و بحران سازی در سوریه و دیگر 
کشور های منطقه، همگی در راستای تحقق ایده خاورمیانه 
بزرگ و یا خاورمیانه جدید با ماهیت خاورمیانه آمریکایی 
از  با وجود هزینه چندین هزار میلیارد دلاری  بود؛ لکن 
سوی آمریکا، ایالات متحده شکست خسارت باری متحمل 
شد و این خسارت ها به ویژه در حوزه نظامی، آمریکا را در 
مسیر افول قدرت قرار داد. حال چگونه رژیم صهیونیستی 
تصور می کند با کمک آمریکا می تواند به رؤیای قدیمی 
خود مبنی بر تشکیل کشوری یهودی از نیل تا فرات جامه 

عمل بپوشاند!
با صراحت می توان گفت، در کنار نگاه توهم گونه و بیان 
آرزو های خیالی و دست نایافتنی، هدف اصلی از بیان این 
قبیل مطالب در وضعیت کنونی، عمدتاً جنگ روانی برای 
سرپوش گذاشتن بر روی شکست ها، امید دادن به نیرو های 

سرخورده، افسرده و ناتوان از ادامه جنگ در ارتش رژیم 
صهیونی از یک سو، و ایجاد نگرانی در لایه هایی از جبهه 
واقعیت  است.  دیگر  سوی  از  مقاومت  حامیان  و  مقابل 
رژیم  پیکر  بر  وارده  راهبردی  شکست های  که  است  آن 
صهیونیستی با عملیات طوفان الاقصی و رویداد های پس از 
آن، به گونه ای بوده که این رژیم، اکنون با کمک آمریکایی ها 
سر پا نگه داشته شده و یک حیات گلخانه ای پیدا کرده 
نامشروع  و  ننگین  حیات  این  پایان  امکان  لحظه  هر  و 
وجود دارد. به طور قطع با توجه به برتری میدانی جبهه 
مقاومت و پدیدایی یک بیداری و آگاهی عمومی در جهان 
به نفع فلسطینی ها با شکل گیری یک جنبش جهانی ضد 
صهیونیستی حتی در دانشگاه های آمریکا، سرانجامی جز 

نابودی برای این رژیم بی پایه و اساس وجود ندارد.
هم  برابر  در  متفاوت  کاملًا  ماهیتی  با  جبهه  دو  اکنون 
صف آرایی کرده و در حال نبرد هستند. جبهه ای مردم پایه و 
متکی بر قدرت ایمان با اراده های پولادین به نام »مقاومت« 
و جبهه ای متکی بر قدرت های شیطانی غربی و به ویژه 
آمریکا با نوعی برتری تجهیزات نظامی که کارکردی جز 
کشتار های بی رحمانه جمعی ندارد! نکته قابل توجه در این 
نبرد آن است که کشتار های بی رحمانه و جنایات جنگی 
طی یک سال گذشته، نه تنها جبهه مقاومت مردم پایه را 
تضعیف نکرده، بلکه اراده ملت های منطقه و اضلاع مقاومت 
را، که اکنون از پشتیبانی و همراهی افکار عمومی در جهان 
نیز برخوردارند، برای نابودی رژیم صهیونیستی تقویت کرده 
از غلبه و پیروزی نهایی جبهه  است. تجربه تاریخی نیز 
حکایت  تجهیزات محور  و  تکنولوژی  جبهه  بر  مردم پایه، 
می کند؛ خصوصاً زمانی که این جبهه مردم پایه، جبهه حق 

در مقابل جبهه باطل باشد.
آری، آینده منطقه متفاوت از حال خواهد بود، اما نه آنگونه 
که »اسموتریج« وزیر دارایی رژیم صهیونیستی می گوید، 
بلکه در آینده نه چندان دور، ملت های منطقه و حتی دیگر 
صهیونیستی  کودک کش  رژیم  شرّ  از  جهان،  در  ملت ها 
نجات یافته و شاهد نابودی این غده سرطانی خواهند بود. 

ان شاءالله.

رویای مرده!

صهیونیست ها مردمانی 
هستند غرق در خیال خویش

یدالله جوانی

 »تاد« اگر قوت داشت، آمریکا در عین الاسد و آرامکو تحقیر نمی شد
انتشار خبر »ارسال سامانه دفاع موشکی تاد« به اسرائیل بیش 
از آن که خبری مهم و معتبر باشد، عملیات روانی برای دوپینگ 
گذشته  روز  چند  طی  است.  صهیونیستی  رژیم  اتباع  روحی 
به  را  تاد  آمریکا سامانه  نوشتند که  و غربی  رسانه های عبری 
اسرائیل می دهد تا محافظی در برابر موشک های ایرانی باشد. 
حتی ادعا شد که اسرائیل برنامه حمله به پایگاه های نظامی ایران 
را به خاطر انتظار برای دریافت سامانه تاد به تأخیر انداخته است.
فارغ از مرز واقعیت و بلوف در این رویکرد خبری، یک واقعیت 
نقد در آن مستتر بود: این که برخلاف انبوه خبرسازی ها مبنی بر 
شکست عملیات وعده صادق ۱ و ۲ ایران و رهگیری موشک ها و 
پهپادهای شلیک شده، عملیات ایران موفقیت آمیز بوده است. این 
به معنای اعلام شکست سه سامانه صهیونیستی گنبد آهنین، 
فلاخن داود، و آرو است. سخنگوی پنتاگون دیروز عنوان کرد: 
اولین قطعات سامانه دفاع موشکی تاد وارد اسرائیل شده و این 
سامانه در آینده نزدیک به بهره برداری خواهد رسید. همچنین 
شماری از نیروهای نظامی آمریکایی وارد اسرائیل شدند تا سامانه 

دفاع موشکی تاد را عملیاتی کنند.
»تاد  می شود:  ادعا  غربی  رسانه های  تبلیغاتی  گزاره های  در 
)THAAD( سامانه دفاعی ضد موشکی است که توسط شرکت 
لاکهید مارتین برای ارتش آمریکا طراحی و ساخته شده است. 
بالستیک در  نابودی موشک های  و  برای رهگیری  این سامانه 
مرحله نهائی پرواز، یعنی در ارتفاعات بالا و نزدیک به جو زمین، 
از مناطق وسیع  تاد دفاع  طراحی شده است. مأموریت اصلی 
بالستیک کوتاه، میان برد و دوربرد  برابر تهدیدات موشکی  در 
عنوان شده است. ارتش آمریکا در حال حاضر ۷ سامانه تاد را در 
اختیار دارد که هر کدام از ۶ پرتابگر نصب شده بر کامیون تشکیل 

شده اند. در داخل هر پرتابگر نیز ۸ تا ۹ موشک قرار می گیرد«.
درباره این خبر -سازی- محافل عبری و غربی، باید به چند نکته 
توجه داشت. اولاً برخی منابع رسانه ای غربی چند سال قبل 
بارها عنوان کرده اند که سامانه تاد به اسرائیل واگذار شده است. 
چنان که رادیو فردا هم در تاریخ سوم اسفند ۱۳۹۷ گزارش 
داده بود: »سامانه ضد بالستیک تاد در کنار فلاخن داوود، آرو 
)پیکان( و تامیر )گنبد آهنین( از سال ۱۳۹۷ در اسرائیل مستقر 
بوده و در رینگ پدافندی فعال است«. رویترز هم چندی پیش 
آمریکا در سال ۲۰۱۹، سامانه  ایالات متحده  نوشت: »ارتش 
موشکی تاد را به اسرائیل منتقل کرده است«. در جریان عملیات 
وعده صادق ۱ ایران هم، لری جانسون، تحلیلگر سابق سازمان 
جاسوسی آمریکا از وجود سامانه تاد در اسرائیل و ناکامی در برابر 

موشک های ایران خبر داده بود. 
ثانیاً فارغ از این که سامانه تاد قبلًا به اسرائیل واگذار شده یا 
اکنون واگذار می شود، سؤال مهم تری در میان است: سامانه تاد 
برای گنجینه و موزه نظامی آمریکا ساخته شده یا قرار بوده به 
کار بیاید؟ این سامانه کجا بود وقتی موشک های ایران پنج سال 
قبل، پایگاه آمریکایی عین الاسد رادر عراق در هم کوبید؟ یا 
هنگامی که ایران همین دو هفته قبل دو پایگاه نظامی اسرائیل 
و منطقه راهبردی گالیلوت در تل آویو را با موفقیت موشکباران 
می کرد، تادهای مستقر در پایگاه های مختلف آمریکا در منطقه 
عربی مجاور اسرائیل در چه وضعیتی بودند که نتوانستند از عهده 
مهار موشک های ایران -بلکه حتی موشک های شلیک شده از 

سوی انصارالله یمن و حزب الله لبنان برآیند؟
یا مثلا روزگاری که مقاومت یمن تأسیسات نفتی و نظامی رژیم 
متجاوز سعودی را در هم کوبید و وادار به توقف جنگ تحمیلی 

کرد، تادهای کذایی دقیقاً کجا بودند؟ به طور خلاصه در طول 
چند سال اخیر که آمریکا و متحدانش با موشک ها و پهپادهای 
نقطه زن جبهه مقاومت تحقیر شدند و حتی پهپادهای فوق 
مدرن آمریکا بارها شکار شد، تادها کجا مستقر بودند که هیچ 
کاری از آنها بر نیامده، اما ناگهان اکنون وانمود می شود که قرار 

است از رژیم مستأصل اسرائیل گره گشایی بکنند.
ثالثاً بنابر ارزیابی ها، سامانه های ضد موشکی مانند تاد حتی اگر 
صددرصد طبق برآورد ها موفق عمل کنند ، فقط توان درگیری 
صورت  در  دارند  و  را  بالستیک  موشک   ۱۰ تا   ۸ با  همزمان 
درگیری  امکان  آنها،  فاصله  کاهش  و  شلیک ها  تعداد  افزایش 
با مابقی موشک های مهاجم را ندارند.  نکته آخر این که خود 
این سامانه های پر خرج می توانند اهداف خوبی برای رصدگران 

مهاجم باشند.

چنان شیفته ی تصویر خود در آینه اند که از دیدن حقیقت عاجزند! 
تنها به قوم و قبیله ی خود می اندیشند و دیگران را نادیده می انگارند! 
و همین خودبینی، چشم خِرَدشان را کور کرده است ... خودشیفتگی 

آن ها خودآگاهی را از ایشان سلب کرده است.

بعد از شهادت یحیی سنوار؛ با شتاب و غرور، فریاد پیروزی سر دادند. 
گفتند قهرمانی را از پای درآورده اند، اما بی هیچ نقشه و تدبیری و کاملا 
اتفاقی و ناگهانی! مکان نبرد را فاش کردند، کاملاً نزدیک به خود، یعنی 
در ۱۵۰ متری استقرار نیروهای خودشان! از وسایل همراهش سخن 
گفتند؛ سلاحی برای نبرد، تسبیحی برای نیایش و عطری برای دل انگیز 

بودن در لحظه پرواز!

 اما تصویر واپسین لحظات زندگی اش، حقیقت را آشکار ساخت؛ تنها و 
زخمی، اما استوار چون کوه؛ با چهره ای پوشیده؛ تا آخرین نفس برای 
آرمانش جنگید؛ در برابر دشمنی ترسو که با تانک به هماوردی یک 

نفر تنها رفت!

 آن ها نفهمیدند چه کردند؛ ناخواسته مردی را نشان دادند که آخرین 
نفس را هم پای مقاومت گذاشت و باب نصرت الهی را گشود. تصویر 
قهرمانِ باشکوهِ اهلِ سنتِ داستان تا سال های سال برای جهان اسلام 
و به خصوص اهل سنت تصویر خواهد شد و آرمان خواهد ساخت . 
آن چوبی که سنوار که در واپسین لحظات پرتاب کرد، کار اسرائیل را 

خواهد ساخت؛ خدا دشمنان ما را از احمق ها قرار داده است.

 محمد ایمانی

سیف اللهی

جانب  از  حماس  جدید  رهبر  شدن  کشته  اعلام  با 
اسرائیل بعید نیست که نتانیاهو آن را فرصت مناسبی 
برای خروج از بن بست جنگ غزه و پایان آن و آتش 
مرکزی  و  اصلی  جبهه  پرونده  گونه  این  و  بداند  بس 
جبهه ها  دیگر  بر  اولا  تا  شود  بسته  منطقه  در  جنگ 
متمرکز شود و ثانیا در جبهه لبنان نیز در صورت عدم 
تحقق اهداف اعلامی از طریق جنگ به ویژه بازگشت 
ساکنان برخی شهرک های تخلیه شده در شمال و به 
تبع آن تصمیم به پایان این جنگ چه با توافق چه بدون 
توافق با حزب الله، مانع پیشینی توقف حملات حزب 

)یعنی تداوم جنگ در غزه( برداشته شود.

اما در صورتی که نتانیاهو پایان سنوار را آغازی برای 
پایان دادن به جنگ و آزادی گروگان ها بداند، باید دید 
که حاضر است که به خواسته های حماس در مذاکرات 
)خروج کامل از نوار غزه از جمله دو محور نتساریم و 
فیلادلفیا، رفع محاصره، آغاز بازسازی و تبادل اسرا( تن 

دهد.

بعید است که حماس پس از این همه هزینه سنگین 
از این خواسته های خود عدول کند. چنین توافقی پس 
از کشته شدن سنوار می تواند از آثار سلبی آن به زیان 
نتانیاهو و لو موقتی بکاهد و تحت الشعاع فضای جدید 
قرار گیرد؛ به ویژه که هم اکنون بر اساس نظرسنجی ها، 
و  غزه  جنگ  پایان  خواستار  اسرائیلی  جامعه  اکثریت 
رسیدن به توافق است. به احتمال زیاد هم، کشته شدن 

سنوار، فشار اسرائیلی ها بر نتانیاهو را افزایش دهد.

از این رو، این اتفاق تاثیر دو وجهی ناهمگون بر نتانیاهو 
دارد؛ از یک طرف موقعیت او را بهبود می بخشد و از 
دیگر سو نیز فشارها بر او برای رسیدن به توافق را به 
این وضعیت،  در  افزایش می دهد.  توجهی  قابل  شکل 
تحقق  بدون  که  است  نتانیاهو شروط حماس  مشکل 
آن توافق امکان پذیر نیست و چنین توافقی نیز هر چند 
او  به ضرر  را  قبلی  آثار منفی  این شرایط  تاثیر  تحت 
نخواهد داشت، اما در آینده با پایان فضای روانی کنونی، 
تصویر چنین توافقی و ماندن حماس به زیان او خواهد 

بود.

صابر گل عنبری

 جنگ غزه پس از سنوار!

 یحیی سنوار جاوید شد. آینده مقاومت چه خواهد شد؟ 
۱. به جنگ هشت ساله خود نگاه کنیم. فرماندهان بزرگی 
شهید شدند، ولی فرماندهان بسیاری در آن دوران پرورش 
امروز جنس  نماند.  یافتند. علم دفاع مقدس روی زمین 
رزمندگان و فرماندهان محور مقاومت مشابه همان روزگار 

درخشان ایرانی است.
اشکالی  اگر  یافتند.  پرورش  سنوارها  و  رفت  سنواری 
هست در خیانت جهانی، و کمبود تسلیحات و لجستیک 
با   دارند  فرق  بسیار  مقاومت  رزمندگان  است.  امکانات  و 
جنبش کم مایه جنبش ظفار که در مقابل ارتش توخالی 
شاهنشاهی متلاشی شد. این یکی مانا است و خون شهدا 

آن را تناور می سازد.
۲. اسرائیل در حال اجرای پروژه غرب برای سلطه بر جهان 
است. این را زمانی می توان درک کرد که تاریخ تحولات 
نوار بهم  پیوسته  بر روی یک  بعد  به  از قرن ۱۹  جهانی 
مطالعه شود. مناطق جغرافیایی در برابر سلطه گری غربی 
در حال مقاومت هستند، و فلسطین اوج تصویر این قیام 

است. 
انگلیس و آمریکا  اعتراضات و خط و نشان فرانسه،  پس 
رقصی  خوش  دارد؟  معنا  چه  اسرائیلی  جنایات  برابر  در 
بشر. هر  از حقوق  از حقیقت! حتی شعار حمایت  عاری 
کدام برای این رفتارها انگیزه های درونی دارند که اصلی 
کشورهای  درون  التهاب ضداسرائیلی  به  پاسخ  آن  ترین 
بزرگی  مسلمانان  جمعیت  نمونه  برای  است.  خودشان 
در این کشورها زندگی میکنند که در سیاست از جمله 
خوانی  مخالف  بنابراین  می کنند.  نقش آفرینی  انتخابات 
رهبران سیاسی این کشورهای مزوّر برای کاستن از تیزی 

لبه شهروندان خودشان معنا می دهد.

مقاومت بعد از 
قهرمان سنوار

مجید بهستانی
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درگیری اخیر میان ایران و رژیم صهیونیستی و حملات 
موشکی گسترده ایران به این کشور، نگرانی هایی را درباره 
مسیر  به ویژه  دریایی،  حمل ونقل  مسیرهای  وضعیت 
حساس دریای سرخ ایجاد کرده است. این وضعیت موجب 
مسدود ماندن این مسیر حیاتی برای کشتی های تجاری 
بین المللی برای مدت طولانی تری خواهد شد و می تواند 
باعث افزایش نگران کننده نرخ های حمل ونقل شود. هند به 
منزله یکی از کشورهایی که برای تجارت با اروپا، آمریکا، 
آفریقا و غرب آسیا به شدت به کانال سوئز وابسته است، 
این  است.  گرفته  قرار  بحران  این  مستقیم  تأثیر  تحت 
مناطق به تنهایی بیش از ۴۰۰ میلیارد دلار از تجارت هند 
در سال مالی ۲۰۲۳ میلادی را به خود اختصاص داده اند.

تشدید این مناقشه طولانی مدت، به ویژه با تغییر تمرکز 
نظامی رژیم صهیونیستی از حماس در غزه به حزب الله 
در لبنان، فشارهای بیشتری بر منطقه وارد کرده است. 
پس از ترور گسترده اعضای حزب الله، تنش ها میان ایران و 
رژیم اشغالگر قدس افزایش یافته است. با توجه به ارتباط 
نزدیک حزب الله با حوثی ها در یمن، که مسئولیت بسیاری 
از حملات به کشتی های عبوری از مسیر دریای سرخ را 
برعهده دارند، این درگیری خطرهای جدی برای تجارت 

جهانی به ویژه برای هند به وجود آورده است.

بر تجارت هند در حال حاضر مشهود  این درگیری  اثر 
است. براساس گزارش های منتشرشده، صادرات هند در 
ماه اوت به میزان  ۹ درصد کاهش یافته است. بخش عمده 
این کاهش به دلیل افت  ۳۸ درصدی صادرات نفتی بوده 
است. این کاهش، به علت کم شدن حاشیه سود و افزایش 
هزینه های حمل ونقل دریایی رخ داده است. همچنین افت 
قابل توجه صادرات نفتی، به پالایشگاه های مستقل که 
بر صادرات نفت خام و محصولات مرتبط تمرکز دارند، 

فشارهای اقتصادی بیشتری وارد کرده است.

تجاری  به دلیل طولانی شدن مسیرهای  دیگر،  از سوی 
و همچنین اختلال در مسیر کانال سوئز و دریای سرخ، 
هزینه های حمل و نقل ۱۵ تا  ۲۰ درصد افزایش داشته 
شرکت های  برای  به ویژه  هزینه ها  افزایش  این  است. 
مهندسی  مانند  پایین  هزینه  با  محصولاتی  که  هندی 
سبک، منسوجات، پوشاک و کالاهای کارگرمحور را صادر 

می کنند، تأثیرات منفی به همراه داشته است.

افزایش  با  نیز  در سطح جهانی، شرکت های حمل ونقل 
برای نمونه، شرکت دانمارکی  سودآوری مواجه شده اند؛ 
»Maersk« پیش بینی سود خود را افزایش داده است، 
زیرا تقاضا برای حمل کانتینری و نرخ های حمل ونقل بالا 
همچنان قوی است. با این حال، گزارش هایی نیز وجود 
دارد که درصورت ادامه این اختلالات، نرخ های حمل ونقل 

احتمالاً در سطح بالایی باقی خواهند ماند.

یکی از دیگر پیامدهای این درگیری، تأثیر آن بر برنامه 
کریدور اقتصادی هند- خاورمیانه- اروپا )IMEC( است 
که در نشست گروه ۲۰ در دهلی نو مطرح شد. این طرح 
با هدف ایجاد مسیر تجاری سریع تر برای اتصال هند به 
منطقه خلیج فارس و اروپا و کاهش وابستگی به کانال 
سوئز طراحی شده است؛ اما با شروع جنگ در منطقه، 
توسعه این مسیر تجاری ممکن است با چالش های جدی 
مواجه شود. با توجه به تداوم درگیری ها، شناسایی راه های 
جایگزین تجاری و اتخاذ راهبردهای مناسب برای کاهش 

اثرات منفی این بحران ضروری است.

روزنامه  مقاله  از  اختصاصی صبح صادق  ترجمه  )منبع: 
)The Financial Express هندی

IMEC جایگزین کریدور 

سرمایه گذاری ۷.۲ میلیارد دلاری 
چین برای احیای گردشگری

پروژه های  قرارداد  امضای ۵۰  با  چین،  مرکزی  استان  هوبی، 
گردشگری فرهنگی به ارزش بیش از ۷ میلیارد دلار، گامی بزرگ 

در راستای توسعه صنعت گردشگری خود برداشت.
این پروژه ها که در کنفرانسی با حضور آژانس های مسافرتی از 
سراسر جهان به امضا رسیدند، بر روی جاذبه های فرهنگی و 

تاریخی این استان تمرکز دارند.
این کنفرانس با هدف تقویت بهبود بخش گردشگری ورودی 
چین و تبدیل هوبی به مقصدی برای گردشگری جهانی برگزار 

شد.
این کنفرانس با حضور آژانس های مسافرتی از شهرهای مهم 
گردشگری داخلی و نزدیک به ۳۰ کشور و منطقه، که منابع 
اصلی گردشگران ورودی به چین هستند، برگزار شد. همچنین، 
رهبران گروه های گردشگری کلیدی داخلی نیز در این کنفرانس 
شرکت کردند. هدف از برگزاری این کنفرانس، تقویت روند بهبود 
صنعت گردشگری ورودی چین و معرفی استان هوبی به عنوان 

یک مقصد گردشگری جهانی بود.
در طول این کنفرانس، ۱۷ منطقه شهری در سراسر استان با 
مجموع سرمایه گذاری تخمین شده ۵۹.۵ میلیارد یوان، ۵۰ پروژه 

گردشگری فرهنگی را امضا کردند.
کنفرانس جهانی آژانس های مسافرتی سال ۲۰۲۴ در هوبی، با 
موضوع توسعه گردشگری فرامرزی و تقویت یادگیری متقابل بین 
تمدن ها، توسط اداره فرهنگ و گردشگری استان و شهرداری 
شهر شی یان برگزار شد و بیش از ۳۰۰ شرکت کننده را جذب 

کرد.

كسری بودجه، مشكل مزمن اقتصاد كشور

حسن خوشپور با حضور در برنامه گفتگوی اقتصادی با بیان 
این که در سال های گذشته منابع و مصارف ارزی را در بودجه 
در نظر می گرفتند، گفت: اسناد ریالی و ارزی بودجه، کسری 

را مشخص نمی کنند و این از معضلات بودجه سالانه ماست.
وی افزود: در بودجه، به لحاظ آرایش و نمایش ارقام همه چیز 
درست است ولی کسری واقعی، ناشی از برآورد اشتباه منابع یا 

درآمدها و نیز برآورد هزینه هاست.
از این رو سابقه نداشته سند بودجه را تنظیم کنیم و سرفصلی 
به نام کسری بودجه در آن ذکر شده باشد؛ در بودجه ارزی نیز 
وضع به همین منوال است و اعلام نمی شد که آیا مصارف از 

منابع کمتر است و یا این که کسری چگونه باید اتفاق افتد.
خوشپور کسری بودجه را مسئله ای مزمن در اقتصاد کشورمان 
دانست و افزود: آرایش بودجه طبق ماده قانون محاسبات کشور 
می کند.  مشخص  را  آن  بندی  قسمت  و  بودجه  که  می باشد 
درحقیقت نحوه افشای بودجه مشخص شده و جداول، متاثر از 

این طبقه بندی است.
این کارشناس حوزه پولی و ریالی گفت: هر ساله یکی از منابع از 
جمله صادرات نفت خام، بر اساس نرخ ارز به ریال تبدیل و در 

سند بودجه درج می شود.
وی به رادیو گفت وگو گفت: آثار ریالی ارز در سند بودجه درج 

می شود.

جدا سازی بودجه ارزی و ریالی اتفاقی میمون است  
در ادامه حجت الله فرزانی در مصاحبه تلفنی با رادیو گفت وگو با 
بیان این که تفکیک بودجه ارزی و ریالی خوب و مناسب است، 
افزود: باید منابع و مصارف ارزی نظم داشته باشد و ذیل بودجه 
بیاید و در این بین باید سهم صندوق ذخیره ارزی را در نظر 

بگیریم.
وی افزود: وقتی کسری ارزی نداشته باشیم، سیاست های تجاری 

و پولی و مالی هماهنگ شده و در بودجه قید می شود.

بانک مرکزی، وزارت صمت، وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و 
بودجه در این راستا دست اندرکار هستند و باید نسخه پیشرفته 

این جدول را بنویسند.

فرزانی خاطرنشان کرد: در سنوات آتی این جدول دارای جزئیات 
می شود و براوردهای ارزی را دقیق تر نشان می دهد. همچنین 
در هماهنگی های مصرف و منبعِ بودجه، خود را نمایان می سازد.

اگر در این راستا هدف گذاری کنیم، به هدفِ کنترلِ نرخ ارز 
خواهیم رسید.

این کارشناس حوزه اقتصادی در بخشی دیگر از سخنان خود 
تصویر  بودجه  فصل  در  کرد:  خاطرنشان  گفت وگو  رادیو  در 
شفافی نسبت به نرخ ارزِ تعیین شده نداریم حال آن که نرخ 
ارز پشتوانه ای برای بودجه ای است که دولت قرار است آن را 

اجرایی کند.
وی افزود: در برخی جاها منابع را به صورت واهی در نظر گرفتیم 
و درآمدها را به صورت خوش بینانه حساب کرده ایم. همچنین 
هزینه ها متناسب با تورم رشد هایی داده می شود ولی بعضا در 
زمین بازی، داستان را به گونه ای دیگر پیش می بریم و در نتیجه 

با کسری بودجه رو به رو خواهیم شد.

عربستان سعودی به عنوان بخشی از استراتژی جدید خود 
برای افزایش تعداد گردشگران بین المللی، تمرکز گردشگری 
خود را به جذب بازدیدکنندگان پرخرج از هند و چین تغییر 
می دهد. این پادشاهی که قبلًا هدف خود را برای استقبال 
از ۱۰۰ میلیون بازدیدکننده تا سال ۲۰۲۳ گذاشته است، 
قصد دارد تا سال ۲۰۳۰ سالانه ۱۵۰ میلیون بازدیدکننده 

جذب کند.

تمرکز عربستان بر بازارهای پرخرج  
المسلم، معاون وزیر گردشگری عربستان سعودی  سلطان 
در امور بین الملل، طی یک رویداد در شهر پرت استرالیا، از 
برنامه این کشور برای گسترش برنامه ویزای الکترونیکی خود 
که در حال حاضر به ۶۳ کشور از جمله چین ارائه می شود، 
المسلم گفت: »ما به دنبال  به کشورهای بیشتر خبر داد. 
بازدیدکنندگانی هستیم که به اقتصاد ما کمک چشمگیری 

کنند.«
المسلم به پتانسیل قابل توجه قشر رو به رشد با درآمد متوسط 
هند اشاره کرد. گردشگران هندی که زمانی بر مقاصد نزدیک 
تمرکز داشتند، اکنون به مکان های دورتر سفر می کنند و 
این فرصت بی نظیری برای عربستان سعودی فراهم می کند 
تا خود را به عنوان مقصدی کلیدی برای مسافران ثروتمند 

معرفی کند.
به طور سنتی، بازدیدکنندگان هندی به عربستان سعودی 
به دلیل جمعیت کارگری بزرگ و گردشگری مذهبی جذب 
می شدند. با این حال، وزارت گردشگری در حال همکاری با 
دولت هند برای تنوع بخشیدن به فراتر از بخش بازدید از 
دوستان و اقوام )VFR( است و به دنبال جذب گردشگرانی 
است که به تجربیات لوکس و ماجراهای منحصر به فرد علاقه 

دارند.
المسلم همچنین نسبت به بازگشت قوی گردشگری از کشور 
چین بسیار خوش بین است و افزایش علاقه به گردشگری 
تفریحی از اروپا نیز به جذابیت روزافزون عربستان سعودی 

کمک می کند.

سهم قابل توجه گردشگری در تولید   
ناخالص داخلی عربستان

عربستان سعودی در سال ۲۰۲۳ شاهد 
از  که  بود  بازدیدکننده  میلیون   ۱۰۴
این تعداد ۲۷ میلیون نفر از گردشگران 
داخلی  گردشگری  بودند.  بین المللی 

به  محلی  بازدیدکننده  میلیون  و ۷۷  است  قوی  همچنان 
افزایش ۲۱.۵ درصدی هزینه های داخلی به مجموع ۱۴۲.۵ 
میلیارد ریال کمک کرده اند. وزارت گردشگری هدف دارد 
تا سال ۲۰۳۰ تعادل ۵۰-۵۰ بین گردشگران بین المللی و 

داخلی داشته باشد.
بخش گردشگری عربستان سعودی در سال گذشته بیش 
از ۳۲ درصد رشد کرد و همچنین ۴۴۴.۳ میلیارد ریال به 
تولید ناخالص داخلی کمک کرد. در حال حاضر گردشگری 
تفریحی در حال افزایش است و هدف بلندپروازانه این کشور 
این است که تا سال ۲۰۳۰ سهم گردشگری در تولید ناخالص 
داخلی به ۱۰ درصد برسد، در حالی که این رقم در سال 

۲۰۱۹ تنها ۳.۵ درصد بود.

پروژه های بزرگ گردشگری عربستان؛ آینده ای روشن برای   
اقتصاد و اشتغال

بزرگ  پروژه  چندین  پیشبرد  حال  در  سعودی  عربستان 
گردشگری از جمله نئوم، دریای سرخ، قدیه، روشن و دیریا 
است که همگی برای پذیرایی از ورود روزافزون گردشگران 
بین المللی طراحی شده اند. همچنین هتل های جدید لوکس 
در سراسر کشور در حال افتتاح هستند و در چند سال آینده 
ساخت پنج هتل دیگر از برند Four season )یک شرکت 

خدمات توریستی در کانادا( نیز برنامه ریزی شده است.
و  برخوردار هستند  ویژه ای  اهمیت  از  دریای سرخ  و  نئوم 
چندین مجموعه تفریحی و فرودگاه بین المللی دریای سرخ در 
حال بهره برداری هستند یا به زودی افتتاح خواهند شد. علاوه 
بر این، انتظار می رود که فرودگاه بین المللی ملک عبدالعزیز 

در جده که به تازگی بازسازی شده است و فرودگاه در حال ساخت 
ملک سلمان در ریاض، تعداد روزافزون بازدیدکنندگان را پذیرش 

کنند.

شرکت هواپیمایی ریاض ایر که قرار است اولین پروازهای خود 
را تا سال ۲۰۲۵ آغاز کند، نیز آماده ورود به بازار است و انتظار 
می رود تا پایان سال گواهینامه اپراتور هوایی )AOC( خود را 

دریافت کند.

جلب توجه سرمایه گذاران بین المللی  
بخش گردشگری عربستان سعودی توجه روزافزونی را از سوی 
هتلداری  گروه های  و  است  کرده  جلب  خارجی  سرمایه گذاران 
بین المللی از کشورهایی مانند هند، چین و تایلند علاقه زیادی 
شرکت  )یک   Hyatt گروه  مثال،  عنوان  به  می دهند.  نشان 
بین المللی هتلداری( اولین جلسه هیئت مدیره خود را خارج از 
ایالات متحده آمریکا در عربستان سعودی برگزار کرد که نشان 

دهنده اعتماد قوی به پتانسیل گردشگری این کشور است.

همکاری کشورهای خلیج فارس برای ایجاد یک قطب گردشگری   
بزرگ

عربستان سعودی در حال همکاری با کشورهای همسایه از جمله 
بحرین، قطر، عمان، امارات متحده عربی، اردن و مصر برای ایجاد 
مسیرهای گردشگری متنوع و تجربیاتی متفاوت است. همچنین 
مذاکراتی در حال انجام است تا ویزای گردشگری در سطح شورای 
همکاری خلیج فارس معرفی شود که می تواند سفرهای منطقه ای 
را متحول کند، هرچند زمان بندی اجرای آن هنوز مشخص نیست.

)TRAVEL AND TOUR WORLD :منبع(

راهبرد جدید عربستان در رشد بخش گردشگری

بخش گردشگری عربستان سهم ۳.۵ درصدی از تولید ناخالص داخلی دارد و این کشور در حال تغییر 
رویکرد خود برای رسیدن به هدف ۱۰ درصد است. عربستان با هدف جذب ۱۵۰ میلیون گردشگر 
سالانه تا سال 2۰۳۰، تمرکز خود را بر روی بازارهای پرظرفیت هند و چین گذاشته است. برای رسیدن 
به این هدف، عربستان برنامه هایی مانند گسترش ویزای الکترونیکی، سرمایه گذاری در پروژه های 
گردشگری لوکس و همکاری با کشورهای همسایه برای ایجاد مسیرهای گردشگری متنوع را در 

دست اجرا دارد.

حسن خوشپور
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 سال سوم              شماره چهارصدوچهل وهشت
هنرو ادبیات

گزارشی از جشنواره فیلم کوتاه تهران
تازه نفس ها می آیند

جشنواره فیلم کوتاه تهران را به این دلیل که محفلی برای جمع 
بالقوه فیلمسازی است بسیار دوست دارم.  شدن استعدادهای 
این جشنواره جزیره ناشناخته ای است که حضور در آن می تواند 
شگفتی های زیادی را برای مخاطبان در پی داشته باشد و آنها را 
با لذت کشف کردن روبه رو کند. چهل و یکمین دوره این جشنواره 
جای سوزن انداختن نبود و آدم ها برای ورود به سالن های سینما 
از هم سبقت می گرفتند. من به سانس ساعت ۱۵:۳۰ رسیدم و 
بدون فوت وقت وارد سالن شماره ۲ پردیس سینمایی ملت شدم 

و برای تماشای ۶ فیلم کوتاه داستانی سر صندلی ام نشستم. 
اولین فیلم »تفنگ چخوف« بود که وقتی چشمم به اسم آن 
به  وقتی  ولی  داد.  قلقلک  را  کنجکاوی ام  خورد حسابی حس 
تماشای این اثر نشستم حسابی توی ذوقم خورد. فیلم تقریبا 
هیچ چیزی برای انتقال به مخاطبان خود در چنته ندارد و یک 
اثر تماماً توخالی و پوچ است که همه وقت خود را صرف تکنیک 
و بازی های فرمی سینمای تجربی می کند. تماشاگران سینما هم 
پس از نقش بستن تیتراژ خلاقانه فیلم روی تصاویر دو و میدانی 
پایان آن  تفنگ چخوف، عنوان بندی  بارز  نکته  )تنها  المپیک 
است( با بی تفاوتی از کنار آن گذشتند و حتی یک نفر هم حاضر 

به کف زدن برای این فیلم و سازندگانش نشد. 
فیلم اول حسابی سرخورده ام کرده بود که فیلم دوم در همان 
از  بسیاری  و  من  و  کرد  را  خودش  کار  آغازین  نمای  چند 
تماشاگران حاضر در سالن را در فضای سیاه و افسرده حالش 
فرو برد. »نیجریه« ساخته صباح گویلی با طراحی داستان در 
درون یک ساختار دایره ای توانست به خوبی مخاطب را با خود 

همراه کند و در بومی سازی گونه »نوآر« اسیر بازی های 
تکنیکی و فرمی هم نشود. نیجریه همچون اسلافش در 
سینمای نوآر اتمسفر تیره و تاریکی دارد و با اتکای بر 
همین لحن دلالت های ضمنی اش را پیش چشم بینندگان 
هویدا می کند. بازی های خوب و یکدست در کنار ایده بکر 
و تدوینی که اقتضائات این فضا و فرم دایره ای فیلمنامه را 
می فهمد از جمله نکات مثبت این ساخته مشترک ایران 

و بلژیک است. 
سومین فیلمی که آن را تماشا کردم تبدیل به دومین 
تهران شد.  فیلم کوتاه  اول جشنواره  روز  در  محبوبم  اثر 
شکست  انتقام،  مفهوم  حجتی  زیور  ساخته  »ژیله مو«، 
درمی آورد  تصویر  به  جذاب  فرایندی  در  را  حسادت  و 

احساسات  این  از  ناشی  چرک  و  زخم  برای  خوبی  روایتگر  و 
قریب است. بخش اعظمی از این فیلم در جاده های برف گرفته 
فیلمبرداری شده که همین مسئله سازوکار پیچیده پرداخت 

جزئیات فیلمنامه و ارزش کار گروهی را نشان می دهد. 
اما بهترین فیلمی که در روز اول جشنواره تماشا کردم، »بدرود 
به  بود. شهبازی  محمدابراهیم شهبازی  به کارگردانی  پاریس« 
دلیل کار در حوزه سینما و تلویزیون و پیشه تدوینگری اش نشان 
داد که می داند چطور از ایده مرکزی پروپیمان و قابل بسط به 
یک فیلم سینمایی بلند در قالب اثری کوتاه بهره ببرد و در طول 
روایت حواس متضاد شادی و غم را به واسطه نمایش نحوه زیست 
دو کاراکتر اصلی به مخاطبانش هدیه دهد. طراحی صحنه، لباس 
و باند صوتی در شناساندن جغرافیا به بیننده، هارمونی خوبی 

از  بازی گرفتن  و کار کارگردان هم در  برقرار می کنند  با هم 
بازیگر مبتلا به سندرم دان معرکه است. فیلمساز نگاه متفاوتی 
به مسئله مهاجرت و خانواده دارد و آن را در فرم روایی مناسبی 
بیان می کند. پدر، یک مترجم است که می خواهد به همراه فرزند 
سندرم داونی اش به فرانسه مهاجرت کند ولی نزدیک تاریخ سفر 
ویزای پسر صادر نمی شود و همین اتفاق پدر را در یک دوراهی 
سینمای  مناسبات  درون  در  فیلم  خوشبختانه  می دهد.  قرار 
تجربی قرار نمی گیرد و فیلمساز هم با روایت قصه در درون ژانر 
فانتزی، داستانش را روایت می کند. ساخت فیلم در سینمای 
فانتزی کار آسانی نیست و تجربه نشان داده بیننده آنقدر که از 
وی انتظار می رود علاقه ای به تماشای این فیلم ها ندارد ولی در 
بدرود پاریس، چاشنی کمدی به کمک مود فانتزی فیلم می آید 

و اثر را از تبدیل شدن به فیلمی یک بار مصرف نجات می دهد.

کلامی در باب جشنواره
 فیلم کوتاه تهران

حکایت جشنواره هایی که توجیهی برای معادله ی هزینه-فایده 
ندارند!

دیروز روز آغازین جشنواره فیلم کوتاه تهران بود، جشنواره ای 
که پس از چهل دوره برگزاری نه گفتمان ویژه و واحدی دارد، 

نه ریل گذاری درستی...
میلیاردها تومان صرف جشنواره های این چنینی می شود که 
حتی سیاست واحدی را دنبال نمی کنند و با تغییر دولت ها و 

مسئولین، سیاست برگزاری آن ها نیز تغییر می کند.
از  کوچکی  مقیاس  باید  و  می تواند  کوتاه  فیلم  جشنواره 
به  رسیدن  برای  ایران"  اسلامی  جمهوری  تراز  "سینمای 

اهداف تمدنی آن باشد؛ اما در تمام این سال ها هیچ یک از 
این  اهداف  و  بنیادینی در مسیر  تغییر  نتوانسته اند  مدیران 
رویداد ایجاد کنند، در صورتی که ایجاد تغییر و تحول در این 
جشنواره با وجود جوانان تازه نفس و جویای نام بسیار آسان تر 

از رویدادهای دیگر است!
در طی این سال ها تنها هنرِ مدیرانی که رفته  و آمده اند، عموما 
شده است انتخاب نمایش بین بد و بدتر، آن هم نه در تمامی 
به  آن ها  و ضدیت  سیاه نمایی  که  مواردی  بلکه  موضوعات، 

اشباع رسیده و صدای همگان را درآورده است.
مواردِ استثنایی از آثار قابلِ قبول هم به هیچ طریق قانع کننده 

نیست!
پیش بینی می شود جشنواره پیشِ رو نیز همچون دوره های 
قبل بسیار عقب مانده تر از ایرانِ امروز باشد! افق تمدنی و آینده 

پیش کش! 
حال تدبیر مدیرش؛ همانند دبیر فعلی، ژانر و خیال باشد یا 

ایده مدیران سابق و شاخ و برگی دیگر! 
اعلام  مشارکت  میزان  در  موفقیت  آن،  خروجی  درنهایت، 
برخی  منفعل  و  ساده  گزارش های  آن  از  پس  و  می شود! 
رسانه ها و روابط عمومی و تقدیر از برخی فیلم های جشنواره 

پسند خارجی!
راهیابی یک فیلم به اسکار نیز داستان خودش را دارد! یک روز 
فیلم کوتاهِ »امتحان« آبروی ایران و ایرانی را در جهان می برد، 

یک روز »قوتار« و امروز دیگری!
تا مرد میدان ایجاد تحول در این عرصه پیدا نشود، اوضاع 

همین هست که هست!
اگر این عرصه جدی گرفته نشود و به تولیداتِ متناسب با 
گفتمان داخلی و خارجی نیانجامد، هزینه حاکمیتی صرف 
بستر  همچنان  و  شد  خواهد  امروزی  واپس گرای  سینمای 

پرورش افرادی لیبرال و منفعل و حتی معاند می شود!

 سریال »افعی تهران« به کارگردانی سامان مقدم و نویسندگی 
پیمان معادی در سال ۱۴۰۲ در ۱۴ قسمت ساخته شده است. 
این سریال با بازی بازیگران سرشناسی همچون پیمان معادی 
و سحر دولتشاهی توانست جزء یکی از سریال های پربیننده ی 
نمایش خانگی در سال ۱۴۰۲ شود. برگ بعدی پرونده ی »هزار 
و یک سریال« مجله میدان آزادی را که این بار با قلم خانم راضیه 

کاظم زاده به تحلیل و بررسی این اثر پرداخته است را بخوانید: 
سریال »افعی تهران« به کارگردانی سامان مقدم و با تهیه کنندگی 
خانگی  نمایش  شبکه ی  از  قسمت  چهارده  در  فرحانی  جواد 
فیلم نت پخش شد و توانست مخاطب قابل توجهی را به خود 
جذب کند. نگارش فیلم نامه ی این اثر به عهده ی پیمان معادی 
بود و ترکیب باتجربه و به نام معادی و مقدم باعث شد علاوه بر 
بازیگرانی مانند سحر دولتشاهی، آزاده صمدی، مریلا زارعی، 
پژمان جمشیدی و... بازیگرانی همچون مهران مدیری، هومن 
سیدی، امین حیایی، سروش صحت و رضا یزدانی نیز به صورت 
افتخاری در این سریال نقش آفرینی کنند؛ بازیگرانی که هر یک 

به تنهایی قابلیت جذب مخاطب بالایی دارند.

خلاصه سریال افعی تهران  
مطرح  را  سینما  منتقد  یک  زندگی  ماجرای  تهران«  »افعی 
می کند که پس از سال ها تصمیم دارد به هر قیمتی شده اولین 
فیلم بلندش را کارگردانی کند. »آرمان بیانی« با بازی پیمان 
معادی که اسمش نشانی از آرمانگرایی دارد و نام خانوادگی اش 
نیز در راستای بیان موضوعات مختلف و نویسندگی است، در 
راه ساخت فیلم سینمایی اش با مشکلات عدیده ای مواجه است. 
او روی موضوعی خاص با سوژه ای خاص دست گذاشته است. 
افعی تهران! قاتل سریالی که با استفاده از سم قربانیانش را از پا 
درمی آورد؛ قربانیانی که همگی در پرونده ی سیاه شان سابقه ی 
کودک آزاری دارند. آرمان که خود کودکی پرماجرایی را با پدر و 
مادرش گذرانده با این سوژه هم ذات پنداری کرده و برای ساخت 
فیلمش روی این موضوع حساس دست گذاشته است. از طرفی 
الهه، همسر سابق آرمان که در کیش زندگی می کند نیز به دلیل 
اینکه قصد ازدواج دارد، فرزند مشترک شان را پیش آرمان آورده 
تا مدتی با پدرش زندگی کند. این اقدام دردسرهای زیادی برای 
آرمان درست می کند، چون او هیچ وقت پدری کردن بلد نبوده. 
چالش های پدری کردن و نگهداری از فرزند باعث می شود آرمان 
برای یافتن راه درست و برای اینکه فرزندش سهواً یا عمداً دچار 
مشکل نشود و مثل او بار نیاید، به روانشناس مراجعه می کند. 
کم کم یک رابطه ی عاطفی بین آرمان و روانشناس با بازی سحر 
دولتشاهی ایجاد می شود و این رابطه قصه را جذاب تر کرده و به 

پایان بندی این سریال نیز کمک می کند.
هم زمان با تمامی این مسائل، آرمان بیانی کار روی پرونده ی 
افعی را با دقت دنبال می کند و پلیس نیز که از دستگیری افعی 
عاجز شده، می خواهد از طریق همکاری با آرمان و ساخت این 

اثر راه را برای دستگیری افعی هموار کند.

درباره ی فیلم سازی و همه غیرحرفه ای ها  
این سریال با همه ی خوبی ها و بدی هایش چیزی فراتر از یک 
سریال صرفاً سرگرم کننده است، زیرا در کنار قصه به مسائلی 
عمیق تر می پردازد. معادی جنس کار کردن در ایران را می داند و 
درباره ی »فیلم سازی« دست روی نکاتی گذاشته که برای همه ی 
کسانی که در این حوزه فعال اند، بسیار آشناست: مصائب مالی، 
و  زن  غیرمنطقی، سرمایه گذار  فرمایشی، ضوابط  سانسورهای 
بچه داری که به خود حق می دهد صرفاً به خاطر پول و سرمایه، 

خارج از تخصص خود اظهار نظر کرده و حتی برای دلبری از 
معشوقه اش او را در جمع بازیگران قرار دهد یا به چینش عوامل 
فروش  برای  از هنرپیشه ها صرفاً  استفاده  بزند،  سازنده دست 
گیشه، همکاری با منتقدان پولی و همه ی مسائل غیرحرفه ای 
در مسیر هنرهیچ کدام از دید نویسنده دور نمانده و به خوبی به 
آن ها پرداخته است. از طرف دیگر هم مخاطب می بیند که نتایج 
مراجعه به روانشناس هایی که در کارشان حرفه ای نیستند چه 

عواقبی دارد. 
خطرناکی  گاه  تربیتی  روند  به  آسیب شناسانه  نگاه  همچنین 
ازجمله  می گیرند  پیش  در  معلم ها  و  مادر  و  پدر  برخی  که 
نوآوری های این سریال است. نوآوری که باعث به وجود آمدن 
حاشیه برای افعی تهران و شکایت آموزش و پرورش از سازندگان 
افعی تهران شد. همچنین در این سریال پلیس همیشه باهوش 
نیست و همیشه این قدرت را ندارد که بیاید مشکلات را در پایان 
قصه حل کند و برود. موضوعی که تا امروز در تمام سریال های 
پلیسی و جنایی شاهد آن بوده ایم که پلیس علیرغم ظرفیت های 
بسیاری که دارد به چالش کشیده نمی شود. اما در »افعی تهران« 
انسان ها هیچ کدام بی نقص نیستند و حتی پدر، مادر، معلم و 

پلیس نیز می توانند اشتباه کنند.
در نهایت مهم ترین نکته ای که این سریال بر روی آن دست 
بدون  شهر  این  در  که  است  کودک آزارهایی  وجود  گذاشته 
از کودک آزاری که  محاکمه می گردند و کودکانی آسیب دیده 
اتفاقاً برخی از آن ها قربانی آزار نزدیک ترین افراد خانواده شان 
بوده اند. کودکانی که در زیر پوست همین شهر زندگی می کنند و 
کسی نمی داند ذهن رنجدیده شان آبستن چه شخصیت افسرده، 

جامعه گریز یا حتی خطرناکی است. 

اشتباهات ریز و درشت  
سریال افعی تهران در ابتدا طوری آغاز می شود که مخاطب بعد 
از دیدن دو صحنه می فهمد آرمان چه کاره بوده، افعی کیست و 
ماجرا از چه قرار است، چیزی که به ندرت در سریال های ایرانی 
شاهد آن هستیم و به نوعی یکی از نقاط قوت سریال محسوب 
می شود. ولی این لو رفتن سریع داستان مخاطب را به دیدن رفت 
و برگشت ها مجبور می کند، داستان را به تکرار مکررات می اندازد 
و این نقطه ی اوج به فرود تبدیل شده و عملًا پنج قسمت ابتدایی 

سریال را تا حدی دچار کندی و سردرگمی می کند. 
تعلق خاطر مقدم و معادی به سریال های سینمامحور آمریکایی 
را سوای  موضوع  این  است.  به وضوح مشخص  این سریال  در 
شباهت های فیلم نامه ای با سریال هایی همچون »سوپرانوز« و 
»دکستر«، در نوع دعوت سریال از چهره های بنام و نوع روابطی 

که برای انسان ها تعریف می کند نیز به شدت هویداست. 
البته با این تفاوت که آن سریال ها تمرکزشان بر روی گره اصلی 
داستان یعنی بخش جنایی و معمایی قصه است، اما بیشتر توجه 
لحظات  و خلق  کلیپ ها  ترانه ها، ساخت  از  استفاده  به  مقدم 
تنهایی افراد معطوف است. هرچند مشخص نیست که این اتفاق 
شاید حتی  یا  زمان  کمبود  کار،  از  بخش هایی  به دلیل حذف 
کمبود بودجه رخ داده یا از ابتدا چنین برنامه ای وجود نداشته 
است. استفاده ی صرف از چند دیالوگ جهت ایجاد تعلیق به نظر 
کافی نمی آید، علاوه بر اینکه مقدم از هیچ تکنیک خاصی مثل 
نشان ندادن صحنه ها برای حفظ تعلیق تا زمان گره گشایی معما 
در قسمت آخر، استفاده نمی کند. اینکه پلیس در انتهای کار به 
نتیجه نمی رسد، روالی برخلاف روند معمول سریال های ایرانی 
است و »افعی تهران« از این نظر نیز شبیه سریال های آمریکایی 

عمل می کند.

اگر قرار بود گره معما در قسمت آخر باز شود، چرا باید معادی 
به مریلا زارعی در نقش مدعی افعی، دیالوگ هایی چنین کلیدی 
بگوید؟ دیالوگ هایی که قاتل اصلی را برای ما مشخص می کند. 
در واقع یا می بایست همچون سریال »دکستر« ما قاتل را از 
ابتدا بشناسیم و کارهای پنهانی اش را ببینیم یا اگر قرار بود در 
انتها سورپرایز شویم دیگر نمی بایست از کارهای پنهانی قاتل 
صحنه ای را می دیدیم. چون با مشخص شدن قاتل، تنها نگرانی 
مخاطب این است که آیا پلیس آرمان را دستگیر می کند یا نه؟! 
از طرفی اگر قرار بر این بود که مثل سریال »دکستر« قاتل را از 
ابتدا بشناسیم، پس ما باید با جنبه ی روان پریش شخصیت اصلی 
آشنا می شدیم و شاهد کارهای پنهانی اش می بودیم. اگر قرار بود 
از کارهای پنهانی او چیزی نبینیم، به آن دیالوگ هم نیازی نبود. 
با وجود آن دیالوگ و ندیدن کارهای پنهانی آرمان، مای مخاطب 
با آگاهی از راز قصه، بی آنکه قاتل اصلی را در حال ارتکاب جرم 
بینیم، صرفاً منتظر این هستیم که ببینیم آیا افعی واقعی تهران 

بالاخره دستگیر می شود یا نه.
ایراد دیگر سریال روابط و ماجراهایی هستند که نیمه کاره یا بدون 
توضیح رها می شوند؛ مثل همسر پدر آرمان که با نویسنده وارد 
رابطه شده و حتی رابطه شان به هم خانگی می رسد. فیلم سازی 
آرمان یا شخصیت مژگان مشتاق به عنوان روانشناس که گاهی 
تا حد زیادی از یک روانشناس حرفه ای فاصله می گیرد و انتقاد 
بسیاری از هم صنفانش را برمی انگیزد، در راستای قصه عمل 
می کند. او که در تمامی قسمت ها شنونده بود و معلوم نشد چرا 
به آرمان علاقه مند شد )ما به جز یک اشتباه پزشکی چیز دیگری 
از پیشینه ی زندگی اش نمی دانیم(، در انتهای کار او را درک کرده 

و با او همکاری می کند. 

برگ برنده افعی تهران   
برگ برنده افعی تهران، برخی پرداخت های متفاوت آن است. یکی 
از این نکات، پرداختن به شخصیت قاتل داستان است. در »افعی 
تهران« همه چیز جوری چیده می شود که مخاطب نه تنها از نگاه 
پلیس یا قربانی که از نگاه قاتل و اینکه چرا او فراتر از قانون عمل 
کرده هم به ماجرا نگاه کند. همچنین تلاش مداوم آرمان و در 
نهایت شکست او در فیلم سازی از نکاتی است که پایان بندی این 
سریال را از کلیشه دور کرده و مخاطب پسند می کند. نکته ای که 
مانند معجزه در این سریال چهارده قسمتی، به رغم کاستی هایش 

رخ داده و همه را شیفته ی خود ساخته است.
در نهایت کاش می شد این سریال فصل دومی می داشت تا بعد 
از اینکه هویت آرمان برای مژگان و مخاطب فاش شد، او را در 

جامعه می دیدیم و با او همراه می شدیم.

راضیه کاظم زاده ایرانشهر

فیلم  دوّم  قست 
از  پیش  گلادیاتور 
برای  عمومی  اکران 
رسانه ها  و  منتقدان 
در استودیو پارامونت 
لس آنجلس  در  واقع 
و  درآمد  نمایش  به 
در مجموع با واکنش 
همراه  آن ها  مثبت 

شد. 
تامپسون  سایمون 

منتقد سینمایی در واکنش به این فیلم آن را غنی ترین ضیافت 
در مجموعه های اکشن-حماسی توصیف کرد و فیلم را اثری 
توصیف کرد که توانسته با قسمت اوّل خود هارمونی خوبی ایجاد 

کند.  
جرمن لوسیر هم اظهار کرد اگرچه قسمت دوّم فیلم گلادیور به 
عظمت قسمت اوّل نمی رسد، اما یک دنباله فوق العاده خوب و 
با نقش آفرینی های عالی است. او گفت از تماشای این اثر لذت 

برده است. 
اریک اندرسون نیز این فیلم را یک حماسه واقعی و بهترین اثر 
ریدلی اسکات در سال های اخیر دانست که در آن دنزل واشنگتن 

هر خط دیالوگ را بدون کم و زیاد و اغراق اجرا می کند.
»گلادیاتور ۲« ۲۲ نوامبر همزمان با فیلم موزیکال بدجنس در 
سینماها اکران خواهد شد. از این فیلم به عنوان یکی از شانس های 

اصلی دریافت جایزه اسُکار بهترین فیلم یاد می  کنند. 

منتقدان »گلادیاتور۲«
 را دوست داشتند

افعی تهران
 ایرانیزه کردن دکستر و سوپرانوز

معصومه عمرانی

 ایمان  عظیمی



October  2024 3021 مهر 1403                           17 ربیع الثانی  71446
دوشنبـه

 سال سوم               شماره چهارصدوچهل وهشت
جامعه

محمدحسن موحدی

مقاومت برای خودش الگو سازی 
و اسطوره سازی کرده

یادم هست یکبار از پروفسور فرامرز رفیع پور استاد تمام 
جامعه شناسی دانشگاه شهید بهشتی و فارغ التحصیل 
آلمان  هوهنهایم  دانشگاه  شناسی   جامعه  پروفسوری 
اوضاع  و  اسلامی  انقلاب  درباره  نظرت  که  پرسیدم 
مقاومت در منطقه و ... چیست ؟ جمله ای گفت که هنوز 
فراموشش نمی کنم. گفت: »تا زمانی که پای ارزشی جان 
داده شود و خونی ریخته شود، آن ارزش حفظ خواهد 
شد« بعد هم در ادامه افزود: »من اگر جای آمریکایی ها، 
اروپایی ها و اسراییلی ها بودم از همان اول انقلاب تمام 
تلاشم را می کردم که خونی در این راه و برای این آرمان 
ریخته نشود. چون هر خون ضمانت بیشتر بقا را تضمین 

می کند«. 
راستش را بخواهید من هم به عنوان روانشناس چنین 
نظری دارم. در روانشناسی ذیل درمان پذیرش و تعهد 
آن  در  که  داریم  هدف ها  و  ارزش ها  عنوان  به  مبحثی 
باز  یا  سعی می کنیم ارزش های فرد را شناسایی کنیم 
تعریف کنیم و روی آن اهدافی را بسازیم. در معنادرمانی 
)لوگوتراپی( نیز چنین امری را داریم که افراد باید معنای 
زندگی خود را بیابند و روی آن اهداف زندگی شان بسازند. 
حالا همین را درباره اوضاع مقاومت و منطقه می خواهم 

بگویم:
فکر کنید ارزش و معنایی در زندگی آدم های مقاومت 
وجود دارد که تمامی اهداف آنها را تنظیم می کند. آنها 
را به سمت جنگیدن با شر مطلق منطقه و دنیا یعنی 
اسراییل می برد و در راستای این ارزش، چنین افرادی 
حتی جانشان ــ که عزیزترین موجودی هر فرد است ــ 
تقدیم می کنند. خب این ارزش، این آرمان و ایمان معنا 
علاوه بر اینکه برای فرد تکیه گاه زندگی می شود، بازنمایی 
و الگو سازی در نسل بعد خواهد داشت. یعنی کودکان، 
... وقتی می بینند کسی در راستای ارزشی  نوجوانان و 
حتی جانش را می دهد، طبق نظریه یادگیری مشاهده ای 
یادگیرنده  یادگیری  باعث  دیگر  فرد  تقویت  آن  در  که 
می شود، از خودش می پرسد این آرمان چه بود که فرد 
برایش حاضر بود رفتار مرگ آمیز بکند و وقتی جواب را 
یافت، آن آرمان و معنا تکثیر خواهد شد. شاید بگویید 
خب این زمینه در جبهه مقابل هم وجود دارد. بله من 
قبول دارم که چنین بازنمایی در طرف مقابل هم هست 
اما یک سوال بازنمایی به بازی گرفتن مرگ به دلیل دفاع 
از یک ارزش توسط کدام جبهه بیشتر دیده می شود و 
می کند؟  سازی  اسطوره  خودش  از  دارد  جبهه  کدام 
جواب را به خودتان می سپرم. اما در تایید حرف پروفسور 
رفیع پور یک نکته می گویم: »اگر من جای اسراییل بودم 
سعی می کردم از آدم های مقاومت اسطوره سازی نکنم . 
یعنی آنها را نکشم و یا به جنگ تشویق نکنم.  چیزهایی 
شبیه یاسر عرفات و محمود عباس از آنها بسازم. آدم هایی 
عاقبت شیخ  موافق ترند  و چون می دانیم  با سازش  که 
احمد یاسین، فتحی شقاقی، اسماعیل هنیه، سید عباس 
موسوی، سیدحسن نصرالله، عماد مغنیه، حاج قاسم عزیز، 
یحیی سنوار و  فرماندهان و مردان مقاومت فلسطین و 
لبنان و عراق و یمن و ایران و ... در آخر مرگ است و آنها 
دست از مقاومت برنخواهند داشت، چنین چیزی عملا 

برای اسراییل ناممکن است. 
و در آخر می خواهم بگویم دوستان شاید ضربات جبران 
ناپذیر و زخم های زیادی بر پیکره جبهه مقاومت ایجاد 
شده باشد اما نترسید و نگران نباشید. مقاومت به حد 
کافی برای خودش الگوسازی و اسطوره سازی کرده است. 
شاید در این راه آدم های زیادی دیگری کشته و شهید 
شوند ولی من یاد آن روایت می افتم که یاران حضرت 
حکومت  تا  کرد  خواهند  شنا  خون  دریای  در  حجت 
صلح و عدل ایشان را پایه گذاری کنند. بنابراین در آخر 
پیروزی با کسانی است که اسطوره سازی قشنگ تری از 
ماجرا کرده باشند. کاری که سیدحسن کرد، تصویری که 
یحیی سنوار حتی تا آخرین لحظات عمرش ساخت. باشد 
که این راه تا آن حکومت عدل و داد ادامه یابد. ان شاالله.

چند روزی است که یکی از جنجالی ترین فیلم های سال ۲۰۲۴ 
 the( »منتشر شده است: فیلم سینمایی »ماده« یا همان »دارو
substance(. »ماده« توسط »کورالی فارگیت« کارگردانی شده 
و ستاره های فیلم نیز سلبریتی هایی از دو نسل متفاوت هستند 
یعنی »دمی مور« ۶۱ ساله کارنامه پرباری در بازیگری داشته و 
نزدیک به ۴۵ سال سابقه بازیگری در فیلم ها را دارد، و ستاره 
دیگر فیلم نیز، »مارگارت کوالی« ۲۹ ساله که عمده شهرتش 
به خاطر حضور در فیلم سینمایی »روزی روزگاری هالیوود« از 
»تارانتینو« بود و تجربه همکاری با »یورگن لانتیموس« را نیز 
داشته است. حال و هوای فیلم مخصوصا درون مایه های فانتزی 
و علمی تخیلی اش یادآور فیلم های »دیوید کراننبرگ« و »برایان 
»کورالی  یعنی  فیلم  این  کارگردان  هرچند  است،  پالما«  دی 
فارگیت« پیش از این تنها یک فیلم بلند داشته و چندان نیز به 
موفقیت نرسیده بود. با این حال به نظر می رسد این اثر مسیر 
جدیدی را برای این فیلمساز رقم بزند. فیلم سینمایی »ماده« 
جایزه فیلمنامه جشنواره »کن« ۲۰۲۴ را نیز از آن خود کرده 
است و البته شایستگی اش نه به این جایزه، بلکه به نقد و هجوم 
وحشیانه اش به صنعت زیبایی و بنگاه های رسانه ای سلبریتی ساز 

است.

قصه فیلم سینمایی »ماده« درباره سلبریتی هالیوودی به نام 
»الیزابت اسپارکل« است که در دوره میانسالی اش اجرای یک 
برنامه ای که در آن  دارد،  برعهده  را  تلویزیونی ورزشی  برنامه 
بازیگران و ورزشکاران با لباس های چسبان و ساق های بلند به 
سبک دهه هشتاد میلادی برای بینندگان خانگی نمایش اجرا 
می کنند. »الیزابت« پس از ضبط یکی از برنامه هایش متوجه 
می شود که مدیران رسانه ای تصمیم گرفته اند او را کنار بگذارند 
و به جای یک سلبریتی جوان و زیبا را بیاورند. مشکلات او از 
همین جا آغاز می شود و برای بازیابی جوانی اش تصمیم می گیرد 
دارو و ماده ای را به خود تزریق کند که باعث می شود که همزاد 
از او خارج شده و او تبدیل به دو نسخه شود: نسخه جوان و 
نسخه پیر، اما قصه در همین جا نمی ماند و تراژدی زیبایی و 
زشتی زندگی حرفه ای او را به شکل ترسناکی به پایان می رساند.

»الیزابت« برای دستیابی به زیبایی سه نسخه از خود دارد: خود 
او، »سو« که نسخه جوان تر اوست، و هیولا. فیلم دیالکتیک این 
سه تصویر است: »الیزابت« سلبریتی میانسالی است که تاریخ 
»سو«  است.  رسیده  پایان  به  رسانه ای  بنگاه  برای  مصرفش 
سلبریتی مجعول است، مانند هر سلبریتی دیگری در روزگار ما، 
که توسط بنگاه رسانه ای جعل و خلق می شود، البته به کمک 

صنعت زیبایی که در این فیلم نماینده اش دارو و ماده است، و 
احتمالا ما خودمان بهتر می دانیم که مصادیق دیگرش چیست. 
هیولا نیز چهره واقعی و تکوین یافته »الیزابت« و »سو« است، 
فرانکنشتاینی که خود سلبریتی، بنگاه رسانه ای، صنعت زیبایی و 
هواداران با یکدیگر جمع شده اند و آن را خلق کرده اند. از همین 

جا جهت های نقد فیلم سینمایی »ماده« نیز مشخص می شود:

۱. سلبریتی هیولاست:
تمام عیار  و جذابش، یک هیولای  زیبا  سلبریتی پشت چهره 
است. سلبریتی حاضر است دست به هر کاری بزند که محبوب و 
خواستنی باقی بماند. این هیولا هیچ مرز اخلاقی را نمی شناسد 
و حتی برای حقظ شهرت حاضر است به خودش نیز آسب بزند، 
چه برسد به دیگری. البته همین فیلم نیز با ظرافت بامزه ای 

»دیگری« را همزاد سلبریتی جا می زند.

2. بنگاه رسانه ای هیولاها را نمایش می دهد:
ما  به  مدیرش  و  تلویزیون  با  فیلم  این  در  که  رسانه ای  بنگاه 
نشان داده  می شود، تنها به میزان مخاطب و کسب درآمد توجه 
می کند، و تنها فاکتورش نیز برای کسب این امتیاز جذابیت های 
جنسی سلبریتی هاست. این هیولا در اصل توسط خود تلویزیون 
از  تصویرسازی  این  مسئولیت  تلویزیون  اما  شده،  برساخت 
با  هیولا  جانشینی  و  نمی گیرد  عهده  به  را  سلبریتی/هیولا 

سلبریتی جوان و جذاب و جدید ادامه خواهد داشت.

۳. صنعت زیبایی هیولاهای زشت می سازد:
زیبایی  صنعت  سوی  به  حاضر  فیلم  نقد  پیکان های  از  یکی 
است . این صنعت با تزریق دارو در عین اینکه افراد را زیبا کرده، 
زشت تر نیز می کند. زشت تنها صفت برای توصیف وضعیت این 
سلبریتی/هیولاها نیست. آن ها با کمک صنعت زیبایی چندش، 
وحشتناک، مهوع و ترسناک می شوند. همین الان اگر نگاهی 
به سلبریتی های متوسل شده به صنعت زیبایی در ایران یا غرب 
بیاندازیم، برخی در عمل جراحی و تزریقات شانس آورده، و 
زیباتر و جوان تر شده، و بعضی دیگر از به منظره ای کریه تبدیل 

شده اند.

۴. هواداران هیولاهای زیبا دوست دارند:
مخاطبان هستند.  و  طرفداران  و  هواداران  دیگر خود  مشکل 
هواداران ترجیح می دهند سلبریتی هایی را در سینما و تلویزیون 
ببینند که از نظر معیارهای جنسی امتیاز بیشتری دارند. نگاه 
خود  و  سلبریتی هاست  جنسی  اندام های  به  هواداران  خیره 
هیولاهای جنسیت زده به تماشای بدن های متلاشی شده اصرار 

می ورزند. هواداران در این معرکه بی گناه نیستند.

صنعت زیبایی از سلبریتی ها هم زشت تر است: 
نقد فیلم سینمایی »ماده«

انیمیشن تنها هنر صنعت رسانه ای موفق
 در بازار های جهانی

رئیس  و  کارگردان  و  کننده  تهیه  مدرس،  صادقی،  روانبخش 
هیات مدیره انجمن فیلمسازان انیمیشن ایران با حضور در برنامه 
»گفتگوی فرهنگی« در مورد ظرفیت و موقعیت ایران در صنعت 
پویانمایی بیان داشت: انیمشین کشور نسبت به ۱۰ تا ۱۵ سال 
گذشته در وضعیت و جایگاه خوبی قرار گرفته است ولی در 
مقایسه با دنیا و منطقه سرعت رشد چندانی نداشته و حلقه 

مفقوده ای وجود دارد که در دست مدیران کلان است.
وی افزود: البته فعالین و هنرمندان عرصه انیمیشن خوب کار 
کرده اند و ضعف این حوزه به دلیل دغدغه مند نبودن مدیران 
فرهنگی است و متاسفانه برخی تغییرات مدیریتی نیز باعث 

می شود حرکت هایی که آغاز شده بودند پیش نرود.

صادقی تصریح کرد: در حال حاضر محصولات ایرانی با کیفیت 
بسیار خوبی تولید می شوند ولی تولیدات انیمیشن کشور برای 
ورود به بازار ها مشکلاتی دارد که این مشکلات به مدیریت ها 
چالش  این  رفع  برای  باید  که  گردد  برمی  گذاری ها  ریل  و 

سیاستگذاری های کوتاه و بلند مدت در نظر گرفته شود.

رئیس هیات مدیره انجمن فیلمسازان انیمیشن ایران اظهارداشت: 
برای توسعه هنر صنعت انیمیشن حلقه های مفقوده آموزش، 
ارتباط خارجی و مشکلاتی به لحاظ مالی و تجهیزات وجود دارد 
که اگر بنیاد ملی پویانمایی بتواند شرایطی را ایجاد کند که چتر 
حمایتی خود را روی همه فعالین این عرصه گسترش دهد و 
همچنین هنرمندان برای دریافت پول خود از شرکتهای خارجی 
که برای آنها فعالیت می کنند حساب و اکانت داشته و اقتصاد 

صنعت بچرخد و ارزآوری داشته باشد موفق خواهد بود.

 رشد و توسعه انیمیشن در گرو استودیو های قوی  
بهنود نکویی، کارگردان انیمیشن سینمایی بچه زرنگ و مدیر 
هنری استودیو گروه هنر پویا و بنیانگذار و کارگردان استودیو 
گنبد کبود نیز در این برنامه تاکید کرد: انیمیشن یک محصول 
استودیویی است و فراهم بودن زیرساخت استودیو باعث می شود 

انیمیشن به سمت رشد و توسعه حرکت کند.
توانسته اند در صنعت  زمانی  دنیا کشور ها  تمام  افزود: در  وی 
انیمیشن پیشرفت کنند که توانستند استودیو های با قدمت و 
با ثبات داشته باشند تا این استودیو ها مسیر چرخه اقتصادی 

تولیدات آنها را درست طراحی کنند.

داشتن  موضوع  دو  انیمیشن  تولید  در  کرد:  تصریح  نکویی 
استودیوهای قوی و نیروی متخصص فنی بسیار حائز اهمیت 
ظرفیت  استودیو ها،  تولید  ظرفیت  ما  کشور  در  که  است 
مشخص و محدود است و با مشکلات زیرساختی و کمبود 
نیروی متخصص روبرو هستیم که برای اینکه در منطقه و دنیا 
شکلی از تولید را ایجاد کنیم که منحصر به کشور باشد باید 
استودیو های با ثبات و قوی داشت و زیر ساخت شبکه ای ایجاد 

شود.

ثبات  در  اگر  داد:  ادامه  پویا  هنر  گروه  استودیو  هنری  مدیر 
استودیو ها تدبیری شود تا استودیو ها به لحاظ اقتصادی استقلال 
پیدا کنند صنعت انیمیشن در کشور دستاوردهای خوبی خواهد 

داشت.
وی خاطر نشان کرد: انیمیشن در ایران دارای قدمتی بیش از نیم 
قرن است و تولی انیمیشن همیشه پیچیده و منوط به امکانات 

بوده است.

نکویی اذعان داشت: با رشد تکنولوژی و ورود کامپیوتر به عرصه 
انیمیشن این صنعت رشد خوبی داشته و به لحاظ تولید، وضعیت 

انیمیشن به واسطه صنعت کامپیوتر ساده تر شد.
وی ادامه داد: ایران همیشه در اقدامات صنایع تصویری پیشرو 
بوده و در صنعت انیمیشن هم جزو کشورهایی است که توانسته 
در دو دهه اخیر رشد داشته باشد و جریان انیمیشن کشور از 

قالب بسته و محدود به جریان پویا و فعال تبدیل شده است.

 داوود طالقانی

روانبخش صادقی - بهنود نكویی
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ساخت فیلم در سینمای فانتزی کار آسانی   
نیست و تجربه نشان داده بیننده آنقدر که از وی 
انتظار می رود علاقه ای به تماشای این فیلم ها ندارد 
ولی در بدرود پاریس، چاشنی کمدی به کمک مود 
فانتزی فیلم می آید و اثر را از تبدیل شدن به فیلمی 

یک بار مصرف نجات می دهد.

حمایت از حرمت شکن پرده تازه بی قانونی فوتبال

انضباطی در خصوص محمود فکری  وقتی حکم کمیته 
به خاطر اتهام هایی که زد، صادر شد منتظر حر ف های دیروز 
بابک بودیم، حرف هایی که  مدیرعامل باشگاه مس شهر 
دیروز بیان شد. حرف هایی که درست مثل صحبت های 
تخلف  از  حمایت  در  تراکتور  باشگاه  مسئولان  و  زنوزی 
صورت گرفته در پرونده بیرانوند بود. حرف هایی که نشان 
داد در فوتبال ایران قانون و قانون مداری فقط در حد حرف 

است، نه بیشتر!
محمود فکری اتهام زد؛ به چه کسی بماند. چه اتهامی هم 
زد همه می دانیم، اتهامی زشت که حرمت و جایگاه قلم 
بسیار ارزشمندتر از آن است که به آن آلوده شود. حالا، اما 
مدیرعامل باشگاه از او حمایت کرده است. البته طبیعی هم 
هست باید از سرمربی تیمش حمایت کند، ولی چگونگی 
آن هم مهم است. جناب مدیرعامل می گوید در خصوص 
حرف های زشت محمود فکری اصلًا نمی تواند چیزی بگوید، 
اما از حضور او حمایت می کند. طبیعی است مدیرعامل 
باید از سرمربی و ادامه حضورش حمایت کند، اما می تواند 
گوش سرمربی تیمش را بگیرد و به او بگوید در نشست های 
خبری بعدی اولاً ادب و نزاکت را رعایت کن و هر چرندی 
به ذهنت رسید به زبان نیاور و بعد هم فقط در خصوص 
تیم خودت حرف بزن و کاری نداشته باش که بقیه چگونه 

زندگی می کنند. 
ولی خب از این مدیرعامل حتی چنین توقعی هم نمی توان 
داشت، این را می توان بعد از دیدن و شنیدن حر ف های روز 
گذشته او متوجه شد تا جناب مدیرعامل هنوز توقع داشته 
باشد که حکم اعلام شده برای سرمربی تیمش در استیناف 
شکسته شود: »ان شاءالله که این رأی در مرحله استیناف 
مشمول تخفیف شود. ما به حکم صادره اعتراض کرده ایم و 
ان شاءالله دوستان مساعدت کنند. از روز اول اعلام کردیم 
رأی فدراسیون فوتبال را می پذیریم. باشگاه دوست دارد که 

به همکاری با فکری ادامه دهد.«
با چنین نگاهی حتی نمی توان به جریمه باشگاه هم چندان 
امیدوار بود، چون با شکسته شدن احتمالی رأی در استیناف 

باشگاه با خیال راحت مربی هتاکش را حفظ می کند و با او 
در پی بازیکن سازی هم خواهد رفت، حالا شما تصور کنید 
بازیکنانی که با چنین طرز تفکری ساخته می شوند چه از 
آب درمی آیند. جدای از این با چنین طرز تفکری که تنها 
ناشی از بی فایده بودن احکام کمیته های انضباطی و اخلاق 
فدراسیون فوتبال است، از این پس شاهد خواهیم بود که 
همه با خیال راحت بیایند و به یکدیگر تهمت های ناروا 

بزنند. 
با  تراکتور  و  بیرانوند  ماجرای  خصوص  در  این  از  پیش 
مهر  شده  صادر  انضباطی  حکم  که  نوشتیم  پرسپولیس 
تأییدی بر بی قانونی است و حالا حمایت مدیرعامل مس 
شهربابک هم این ترس را ایجاد می کند که از این پس 
دهان ها برای ایراد اتهام باز و حمایت هم شود تا به راحتی 
با  نیست  قرار  چون  شود،  شکسته  فوتبال  در  حرمت ها 
حرمت شکن برخورد درستی شود و بدتر اینکه حمایت هم 
می شود تا راه برای بقیه هم باز شود. در یک کلمه تا زمانی 
که قانون به درستی اجرا نشود و قانونگذار با قانون شکنان 
و متخلفان مماشات کند، شاهد چنین رفتار هایی خواهیم 
بود. البته هر روز بیشتر از قبل، چون هیچ برخوردی صورت 
نمی گیرد. راستی دیروز حکم اتهام رشوه بیرانوند هم اعلام 
شد، یک جلسه محرومیت که با عذرخواهی تعلیقی می شود 

و ۲ میلیارد جریمه نقدی، رسماً همه سر کاریم.

اجازه    بدن  به  چمن  روی  برهنه  پای  با  رفتن  راه 
کند  جذب  را  زمین  طبیعی  الکترون های  تا  می دهد 
و به تنظیم ریتم و سیکل شبانه روزی کمک می کند. 
الکتریکی زمین می تواند  با میدان  ارتباط ریتمیک  این 
تولید ملاتونین، هورمونی که مسئول کنترل چرخه  بر 

خواب و بیداری شما است، تأثیر مثبت بگذارد.
راه رفتن با پای برهنه روی چمن می تواند سلامتی   

سطح  »تماس  به  که  فعالیت  این  بخشد.  بهبود  را 
سلامتی  فواید  است،  معروف   )grounding(»زمین
یک  روی چمن  برهنه  پای  با  رفتن  راه  دارد.  متعددی 
بهبود سلامت  برای  قدرتمند  و در عین حال  راه ساده 
جسمی و روانی است. خواه به دنبال رهایی از استرس، 
خواب بهتر، یا راهی طبیعی برای تقویت سیستم ایمنی 
خود باشید، تماس با سطح زمین طیف وسیعی از مزایا 

را دربر دارد.

فواید پیاده روی با پای برهنه 
روی چمن

معرفی کشور ثالث

نامه کنفدراسیون فوتبال آسیا به پرسپولیس برای   
معرفی کشور ثالث

باشگاه    به  نامه ای   در  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون 
اختیار  در  فوتبال  فدراسیون  طریق  از  که  پرسپولیس 
میزبانی  برای  ثالث  معرفی کشور  قرار گرفت، خواهان 

مسابقات لیگ نخبگان آسیا شد.
این    انجام  برای  پرسپولیس  باشگاه  اولویت های  از 

مسابقه با توجه به سهولت سفر و امکان حضور هواداران 
پرسپولیس و تماشاگران ایران، کشور امارات است. در 
این ارتباط پس از اخذ تصمیم نهایی، مراتب به اطلاع 

افکار عمومی خواهد رسید.

فریدون حسن

دنيا حيدری
قرار بود مصاف پرسپولیس - چادرملو افتتاحیه تختی باشد، اما برگزاری تنها یک بازی 
بعد از هفت سال در این ورزشگاه، وخامت اوضاع را چنان به رخ کشید که یک بار دیگر 
تختی را عزلت نشین کرد، به طوری که مدیریت این مجموعه تأکید کرد تا زمانی که 
سازمان لیگ اجازه دهد هیچ دیداری در این ورزشگاه برگزار نمی شود! حال آنکه قرار 
بود تختی امسال علاوه بر سرخابی های پایتخت، میزبان بازی های تیم ملی هم باشد، 
اما شرایط به گونه ای پیش رفت که شاید بتوان درخواست مغرضانه تیم های سعودی 
و کشور های حاشیه خلیج همیشه فارس را به فال نیک گرفت، چراکه شامورتی بازی 
عربستانی ها این بار ناخواسته باعث حفظ آبروی فوتبال ایران شد و چالش بازی در 
چمن های افتضاح و پرعیب و ایراد را حل و فصل کرد، چراکه در عین ناباوری چمن و 

ورزشگاه در فوتبال ایران به مشکلی لاینحل تبدیل شده است!
هنوز طعنه های رونالدو، بازیکن پرتغالی النصر بعد از بازی در چمن نامناسب آزادی 
مقابل پرسپولیس از یاد و خاطر جامعه فوتبال و طرفداران آن پاک نشده اشت. رفتاری 
تحقیرآمیز که باعث و بانی آن فقط و فقط مدیرانی بودند که توان نگهداری از چمن 
بزرگ ترین ورزشگاه ایران را هم نداشتند، چه برسد به محافظت و سرپا نگه داشتن 
تمامی ورزشگاه های کشور. ورزشگاه هایی که اگر مراقبت و محافظت از آن به اهلش و 
افراد کاربلد سپرده می شد، امروز شاهد آن نبودیم که حتی تیم هایی، چون پرسپولیس 
و استقلال هم برای انجام بازی های خود دست به دامان دیگر شهر ها شوند، آن هم نه 

برای بازی در یک ورزشگاه ایده آل با چمنی درجه یک!

در چنین شرایطی بود که وعده های دنیامالی امیدوارمان کرد. در واقع او تنها وزیری 
بود که به جای انکار واقعیت تلخ چمن های نامرغوب و وضعیت نامساعد ورزشگاه ها، 
وظیفه مهیا کردن آن ها را شخصاً به عهده گرفت و در همان بدو ورود تأکید کرد که 
وظیفه سروسامان دادن به ورزشگاه ها و چمن های نامرغوبی که آبروی فوتبال ایران را 
به مخاطره انداخته، وظیفه شخص اوست و شخصاً آن را پیگیری خواهد کرد، اما بعد 
از چندماه نه فقط هیچ خبر قابل قبولی در این راستا به جامعه فوتبال و هوادارانش 
مخابره نشده که شاهد اخبار ضدو نقیضی هستیم که باعث شده در عین ناباوری در دل 
از بابت بازی در زمین ثالث و اینکه برای یک بار عدو شده سبب خیر و غرض ورزی ها 
باعث خریدن آبروی فوتبال ایران چه در بخش باشگاهی و چه ملی شده، خداوند را 

شاکر باشیم. 
اما  ای کاش آقایان از این فرصت پیش آمده نهایت استفاده را برای حل مشکل چمن 
ورزشگاه هایی، چون تختی ببرند تا آماده یک میزبانی تمام عیار از حریفان بعد از پایان 
غرض ورزی های کشور های همسایه باشیم، چراکه رسیدن به این هدف مستلزم تلاش 
برای جبران کاستی هایی است که باعث بیخ پیدا کردن اوضاع شده است. کاستی هایی 
که باعث می شود درست بعد از برگزاری یک بازی، در تختی بار دیگر تخته شود، آن هم 
با شایعه زیرکشت رفتن دوباره چمن این ورزشگاه. خبری که از سوی مدیر این مجموعه 
تکذیب و تصریح می شود که زمین برای بار دوم زیر کشت نرفته، اما نقاط ضعف و 
ایراد های آن بعد از برگزاری تنها یک دیدار )پرسپولیس- چادرملو( چنان خودنمایی 

این  مسئولان  که  کرده 
ورزشگاه بار دیگر به صرافت 
افتاده اند.  چمن  تعمیر 
هم  توفیری  که  هرچند 
ندارد ورزشگاه برای بار دوم 
زیر کشت رفته یا اشکالات 
و ایرادات چمن و نیاز آن 
کار  اساسی  اصلاحات  به 
که  رسانده اند  جایی  به  را 
مجموعه  این  مدیریت 
تا  می گوید  ابایی  بی هیچ 
لیگ  سازمان  که  زمانی 
در  بازی  هیچ  دهد،  اجازه 
نمی شود!  برگزار  تختی 
شرایط تأسفباری که البته 

بر اکثر ورزشگاه های کشور حاکم است و تنها یقه تختی را نگرفته و همین مسئله است 
که باعث ایجاد نگرانی های بسیاری شده و انتظارات را از وزیر ورزش، خصوصاً بعد از 

قبول مسئولیت برای بهبود اوضاع بالا برده است.

مشکل لاینحل چمن و ورزشگاه

سامان    کارگردانی  به  تهران«  »افعی  سریال 
مقدم و با تهیه کنندگی جواد فرحانی در چهارده 
قسمت از شبکه ی نمایش خانگی فیلم نت پخش 
به خود  را  توجهی  قابل  توانست مخاطب  و  شد 

جذب کند.


